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Dediquem les pàgines centrals d’aquest número de la 
revista a una de les apostes més importants que ha fet 
Maspujols per al foment del reciclatge dels residus que 
generem tots a les nostres cases: la recollida selectiva a 
través del Porta a Porta. Creiem que és l’oportunitat de 
fer-ho millor i expliquem com han estat aquests primers 
mesos al municipi, com hem hagut de canviar els nostres 
hàbits, i quina és l’opinió d’una persona experta en aquest 
tema perquè l’ha viscut de molt a prop, primer com a alcal-
de de Riudecanyes, i després com a director de l’Agència 
Catalana de Residus, el Josep Maria Tost.

A Maspujols, la recollida del Porta a Porta s’ha iniciat amb 
molta energia, amb incidències i algunes problemàtiques 
com era d’esperar, perquè el canvi és molt gran, però amb 
la mirada posada en l’oportunitat que s’ofereix a tothom 
de contribuir a mantenir i millorar el nostre planeta. El grup 
motor de la Bona Brossa ha ingeniat un concurs de perso-
nalitzar els cubells que ofereixen un toc d’originalitat a la 
recollida dels residus quan passeges de nit pels carrers i 
veus els cubells a les portes. 

Aquest número de la revista també ens deixa altres notí-
cies de Maspujols, com el comiat de la botiga Cal Miravall, 
l’evolució de les obres de l’escola, les novetats de les nos-
tres entitats i moltes altres informacions i col•laboracions 
que us convidem a llegir.
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TANCA
CAL MIRAVALL

Ens volem fer ressò del tancament de 
Cal Miravall, una botiga centenària. 
L’Agnès i la seva família vol agrair a la 
gent tots aquests anys de confiança 
en els productes d’elaboració pròpia 
i en el servei d’estanc i de queviures 
en general. El poble perd un servei 
molt valuós i que ha estat útil a tan-
tes generacions de maspujolencs. 
No podem deixar de sentir una certa 
tristesa per aquest fet, tot pensant les 
diferents etapes que ha viscut aquest 
establiment que ha abaixat la persiana 
definitivament.

Aquests darrers mesos Maspujols 
ha sortit a les notícies per fets no 
gaire “normals”; tot i ser  fora del 
nostre terme, el nom del poble ha 
estat en els noticiaris. La primera 
notícia va ser batejada com “El pis-
toler de Tarragona”. Era el dia 14 de 
desembre de 2021. Eugen Marin Sa-
bau, de 45 anys,  va anar a Securi-
tas, la seva empresa, amb perruca 
i gorra de beisbol; treu una pistola, 
comença a disparar, hi ha tres fe-
rits. Se’n va i comença la recerca i 
captura per part de Mossos. Troben 
després d’unes hores el Citroën a la 
rotonda de Maspujols (T-704), aquí 
també fereix un mosso i s’atrinxe-
ra a un magatzem darrera del mas 
Blau. Els GEI intenten negociar, 
però al final hi ha intercanvi de trets 
i el neutralitzen.

El diumenge, dia 27 de març, ha passat pel terme del nostre poble i per 
la Riera una cursa de bicicletes, coneguda com Cambrils Scott Marathon 
2022. La seva filosofia és oferir recorreguts amb traçats atractius. El re-
corregut llarg té 78,7 km i 1683 m de desnivell, el curt és de 45 km i puja 
fins a 600 m. Hi han participat 700 ciclistes de 14 nacionalitats. Entre ells, 
almenys dos maspujolencs.

La segona notícia relacionada amb 
Maspujols és l’explosió que es va 
sentir a la Pedrera; va ser el 16 de 
febrer. Els TEDAX van fer una ex-
plosió controlada, deien al terme 
de Maspujols, i es va deixar sentir a 
Reus i Tarragona. 

I la tercera va ser el dia 27 de fe-
brer. A mig matí es va poder veure 
una columna de fum ben negre i de 
seguida les sirenes de bombers. Va 
ser un mas de la Riera de Salvià. La 
notícia deia “Cremen a Maspujols 
tancaments de plàstics i vegetació”. 
4 dotacions de bombers van contro-
lar i apagar el foc.

El mes de febrer de 1972 un grup de 
joves de Maspujols va decidir formar 
un grup excursionista i el mes de març, 
ara ha fet 50 anys, es va constituir com 
a Grup Excursionista Maspujols. Des 
d’aleshores han estat moltes les expe-
riències compartides a la muntanya i ens 
fa molta il·lusió aprofitar un número tan 
rodó, 50 anys, per celebrar-ho.

Els que estem actualment al capdavant 
de l’entitat hem agafat el relleu de dife-
rents generacions que han mantingut 
l’esperit de l’excursionisme i de la mun-
tanya. Al llarg d’aquests anys han estat 
molts els socis i les sòcies que hem por-
tat el nom del nostre centre i del nostre 
poble muntanya amunt, per cims, refugis 
i travesses. 

Moltes gràcies a tota la gent que heu es-
tat socis o col·laboradors, que heu parti-
cipat a les activitats que fem, i un record 
des d’aquí també pels que ja ens han 
deixat.

La commemoració de l’aniversari compta 
amb el suport de l’Ajuntament de Maspu-
jols, la Diputació de Tarragona i la FEEC, i 
un bon nombre de patrocinadors. A tots, 
gràcies.

Per obrir el 50è aniversari del centre, el 
dia 13 de març vam convidar a Ferran La-
torre, alpinista reconegut, conferenciant i 
guia d’alta muntanya. 

El Ferran és el primer català i quart espan-
yol en escalar els 14 vuit mils del planeta. 
Ha treballat durant 13 anys al programa 

“Al Filo de lo Imposible” com a càmera i 
ha fet col·laboracions en revistes espe-
cialitzades, a La Vanguardia, a Rac 1 i en 
altres mitjans. De fet, ha guanyat el premi 
de periodisme de muntanya del Festival 
de Cinema de Torelló en tres ocasions. 

Ha guanyat dues vegades el Piolet d’Or, 
el màxim guardó atorgat per la FEDME, 
els anys 1995 i 2008. 

De la seva experiència a la muntanya en 
destaquen una infinitat de rutes i vies, 
però aquí ens va explicar com ha tancat 
el seu cercle vital. Va conquerir el seu 
primer vuit mil, l’Anapurna, el 1999, pre-
cisament en un rodatge de “Al filo de lo 
impossible”. 

Després de l’ascensió a l’Everest el 27 
de maig del 2017 va concloure el seu 
projecte d’escalar els 14 cims de més de 
8.000 metres, convertint-se en el primer 
català en fer-ho. Mica a mica i durant una 
hora, Ferran Latorre va repassar els mo-
ments claus de tota la seva vida, des que 
de petit va escalar el seu primer 3.000, 
la Punta Alta, fins a la consecució dels 
catorze. 

L’ALPINISTA CATALÀ FERRAN LATORRE ENCETA
LA COMMEMORACIÓ DELS 50 ANYS DEL CEM

Un grup de persones d’un lloc pot intentar ser una comuni-
tat cristiana si desenvolupa tres dimensions bàsiques, una 
de les quals és la caritat fraterna per tots els seus membres 
i per tots els habitants del seu territori, especialment pels 
necessitats. La nostra Parròquia vol ser una comunitat cris-
tiana que inicia a la fe i l’educa, que la celebra i que la fa 
viva, estimant amb prioritat pels desemparats.

Això darrer ho fa un servei de la Parròquia, que és la Càri-
tas, format per dos voluntaris. Des de fa molts anys (com a 
mínim des de 1994) fa la seva acció amb eficiència i discre-
ció. Actualment, acull i atén amb aliments bàsics 9 famílies 
(formades per 17 persones), també comprant aliments de 
caducitat curta. Aquestes famílies són ateses després de 
passar per l’assistenta social de l’Ajuntament. Els aliments 
es recullen en les Campanyes de Nadal i Sant Isidre. Per 
a despeses importants, podem disposar, si cal, del fons 
econòmic de Càritas Arxiprestal del Baix Camp, aconseguit 
a la botiga de roba usada Filigrana, situada a Cambrils. (Te-
lèfons de contacte: 618240757 i 617086238).

ENTITATS Parròquia Maria Assumpta

ENTITATS Centre Excursionista de Maspujols

NOTA: Recordem des de la redacció 
de la revista que, si algú vol números 
endarrerits, es posi en contacte amb 
nosaltres.

DESEMBRE 2021
GENER 2022
FEBRER 2022
MARÇ 2022

3 L 1 dies

0 L 0 dies

0 L 0 dies

82 L 10 dies

PLUJA

Dades meteorològiques
dels últims mesos

EL TEMPS Ramon Juanpere Trillo
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En commemoració del Dia Internacional 
de les Dones, l’Associació de Dones “La 
Dàlia”, juntament amb l’Ajuntament de 
Maspujols, vàrem fer un petit acte per ce-
lebrar aquest 8 de març.

En primer lloc, a les 18 h es va plantar una 
acàcia al jardí del carrer de l’ermita de 
Sant Antoni. Esperem que creixi  amb la 
mateixa força i resistència que tenen les 
dones.

A les 19 h vam fer un acte al jardinet de 
l’Olivera que tenim apadrinat l’Associa-
ció de Dones (per cert, aquest 8 de març 
hem allargat l’apadrinament per 2 anys 
més, fins al 8 de març del 2024). Primer 
vàrem llegir el manifest i, tot seguit, la regi-
dora d’igualtat de l’Ajuntament,  Sra. Maria 
Carrasco, i el batlle,  Sr. Jose A. Rodríguez 
Mateo, van inaugurar la placa “Sense do-
nes no hi ha vida”, obsequi que el Consell 
consultiu de les Dones del Baix Camp va 
donar a tots els municipis de la comarca 
per posar-la sota un arbre representatiu 
del poble. Com tots i totes ja sabeu, el 
nostre és l’olivera que hi ha tocant al local 
de l’associació. En acabar, es va donar a 
tots els assistents un bulb de dàlia, per tal 
que el plantin. Al mes de juliol farem un 
concurs  de la millor dàlia.

ELS ORÍGENS DE LA CELEBRACIÓ 
D’AQUEST DIA
Font: Associació de Dones Periodistes

Els confosos orígens del Dia Internacio-
nal de la Dona

El 8 de Març se celebra a tot el món, ex-
cepte els països musulmans, el Dia Inter-
nacional de la Dona. Però per què, el 8 
de març? Els orígens d’aquesta celebra-
ció, encara que no tan llunyans, són molt 
confosos. La historiografia espanyola els 
vincula a la commemoració de l’incendi 
d’una fàbrica tèxtil de Nova York el citat 
dia de 1857, segons unes fonts, i de 1908, 
segons d’altres.

Les obreres de la Cotton s’havien decla-
rat en vaga per les condicions de treball 
insuportables que patien i havien ocupat 
la fàbrica. El propietari les va tancar i va 
calar-hi foc; van morir les 129 treballado-
res que hi havia a dins. La historiografia 
nord-americana, en canvi, relaciona el 8 
de Març amb una manifestació espontà-
nia de les treballadores del sector tèxtil a 
Nova York, també el 8 de Març de 1857 o 
de 1908, depenent de les versions.

Les treballadores protestarien pels sala-
ris baixos, la jornada laboral de 12 hores 
i l’augment de càrregues laborals. Mol-
tes obreres van ser detingudes i algunes 
trepitjades per la multitud. D’altres fonts 
parlen d’una marxa de costureres de la 
companyia Lower East Side de Nova York 
convocada al Març de 1857, que reclama-
ven una jornada laboral de 10 hores.

El passat diumenge 13 de març, des de la Unió Esportiva de 
Maspujols, vam tornar a organitzar la calçotada popular. Ens 
vam reunir vora 100 persones a la pista poliesportiva del po-
ble, on vam poder gaudir d’uns deliciosos calçots amb la seva 
salsa de Calçots Barenys i carn a la brasa de Cal Miravall. Des-
prés de dinar, vam fer sobretaula jugant a 4 bingos gràcies a la 
col·laboració de la Cafeteria Maspujols, Cal Miravall, FisioSa, 
la Farmàcia Carme Parrilla, Rolma, la Perruqueria Antonieta 
Medievilla i la Perruqueria Maria Lourdes.

Moltes gràcies a tothom per venir! Vam passar un bon diu-
menge entre calçots, tertúlies i riures.Ana Isabel Álvarez desmenteix aquestes 

versions a “Los orígenes y la celebración 
del Día Internacional de la Mujer, 1910-
1945” (KRK Ediciones). Aquesta investiga-
dora no ha trobat proves de l’existència 
de l’incendi de la fàbrica Cotton ni de la 
manifestació de treballadores, com tam-
poc ho han fet historiadores com Renée 
Côte, Liliane Kandel o François Picq.

En canvi, sí s’ha trobat constància de la 
vaga de les obreres de la companyia de 
bruses Triangle, l’any 1909 a Nova York. 
En recolzament de les treballadores de 
Triangle, el Sindicat Internacional de Tre-
balladors del Vestit va iniciar una vaga 
que va durar tres mesos, a la qual es fan 
afegir sufragistes, socialistes i dones de 
la burgesia. La vaga finalitzà el febrer de 
1910, però sense haver aconseguit les de-
mandes laborals, la qual cosa va resultar 
tràgica un any després: el 25 de març de 
1911, un incendi va destruir gran part de la 
fàbrica i van morir 146 treballadores. No 
obstant, segons la historiadora Mari Jo 
Buhle, aquest esdeveniment tampoc seria 
l’origen del Dia Internacional de la Dona, 
sinó que és important perquè va constituir 
la primera vaga als Estats Units de dones 
treballadores per demanar millores en les 
seves condicions laborals.

El cert és que els orígens del Dia Interna-
cional de la Dona estan lligats als movi-
ments obrers i als partits socialistes dels 
Estats Units i Europa. Les dones del partit 
socialista nord-americà van ser les prime-
res a instaurar el Woman’s Day o Dia de la 
Dona, unes jornades de reflexió i acció. La 
primera va tenir lloc el 3 de maig de 1908 
a Chicago. Reivindicava el sufragi femení, 
que no van aconseguir fins el 1920, i rebu-
tjava l’esclavitud sexual. A Europa, Clara 
Zetkin (1857-1933), líder de les socialistes 
alemanyes, proposa l’any 1910 a la II Con-
ferència Internacional de Dones Socialis-
tes, a Copenhague, instaurar el Dia Inter-
nacional de la Dona, que es va celebrar 
per primera vegada el 19 de març de 1911 
a Àustria, Alemanya, Dinamarca i Suècia.

Més d’un milió de dones hi va participar, 
segons l’Assemblea General de l’ONU. 
A més del dret a votar i a ocupar càrrecs 
públics, demanaven el dret a treballar, a 
l’ensenyament vocacional i la fi de la dis-

criminació laboral. El dia exacte de cele-
bració va anar canviant, fins que l’any 1914 
s’institueix definitivament el 8 de març.

La història del Dia Internacional de la Dona 
no es pot vincular a un únic esdeveniment 
aïllat, sinó que està formada per proces-
sos i esdeveniments que mostren una 
societat en transformació que es va fent 
cada vegada més complexa: la Primera 
Guerra Mundial, la Revolució Russa, el sin-
dicalisme femení de les primeres dècades 
del segle XX, la lluita pel sufragi femení o 
les pugnes entre socialistes i sufragistes.

Nacions Unides recolza el Dia Interna-
cional de la Dona

Nacions Unides va proclamar el 1975 com 
a Any Internacional de la Dona. Amb mo-
tiu d’aquesta celebració, Nacions Unides 
va començar a observar el 8 de març com 
a Dia Internacional de la Dona i el 16 de 
desembre de 1977, l’Assemblea General 
va convidar tots els Estats a què procla-
messin, d’acord amb les seves tradicions 
històriques i costums nacionals, un dia de 
l’any com a Dia de les Nacions Unides 
pels Drets de la Dona i la Pau Internacio-
nal. La resolució 32/142 demanava als 
Estats que continuessin ajudant a crear 
condicions favorables per a l’eliminació 
de la discriminació de les dones i per a la 
seva plena participació al procés de des-
envolupament social. L’Any Internacional 
de la Dona, el 1975, obria les portes del 
Decenni de les Nacions Unides per a la 
Dona (1976-1985), proclamat per l’Assem-
blea General de l’ONU.

ENTITATS Associació de Dones La Dàlia ENTITATS Unió Esportiva Maspujols

ENTITATS Associació de Joves Milubis

LA CALÇOTADA DE LA UEM

Des de l’any 2007, l’associació de joves 
del poble, Milubis, sempre ha organit-
zat una carrossa per sortir a les rues 
de Carnaval de Reus del dissabte i del 
diumenge. L’any 2020 vam renovar la 
carrossa i en vam estrenar una de nova 
i més gran, però poc ens pensàvem que 
estaria uns quants anys sense sortir pels 
carrers de nou. 

Després de no haver celebrat el Carna-
val de l’any passat a causa de la pandè-
mia, aquest any la FRAC va començar a 
moure fils per tirar endavant el Carna-
val 2022. Finalment, es va fer enrere 
per les dades epidemiològiques que 
s’anunciaven als mitjans de comunica-
ció a començaments d’any i ens quedà-
vem, per segon any consecutiu, sense 
Carnaval. Davant d’aquest anunci de la 
FRAC, Milubis volíem celebrar el Carna-
val de totes maneres i el vam començar 
a organitzar pel poble. 

El dissabte 26 de febrer vam convocar 
a tot el poble a les 17:30 h a la Plaça de 
la Vila amb l’ordre de venir disfressats i 
disfressades de la temàtica de “Zoo”. A 
les 18:00 h vam engegar la rua pels ca-
rrers del poble amenitzada per música 

festiva. Cap a les vuit del vespre, vam 
tornar a fer cap a la Plaça de la Vila, on 
vam acabar la rua amb una petita festa 
de confeti pels més petits i petites i uns 
últims balls per acomiadar el Carnaval 
2022. Després de sopar, vam acabar la 
festa al Casal amb festa jove.

Tot i haver sigut un Carnaval ben dife-
rent al que estem acostumats i acos-
tumades, l’hem pogut gaudir tothom 
al màxim. Esperem que l’any que ve 
puguem tornar a omplir els carrers de 
Reus i puguem tornar a aplegar tota la 
gent de la nostra carrossa.
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Els dies 19 i 20 de febrer s’ha celebrat a 
Pineda de Mar el Campionat de Catalun-
ya Cadet i Juvenil de Duatló.

El “Flor de Triatló Pobles del Baix Camp” 
va realitzar una gran jornada copant di-
versos dels pòdiums de la categoria amb 
Nur Ortega, actual Campiona d’Espanya 
de Triatló, quedant en 1a posició escor-
tada per la seva altra companya Alexan-
dra Arillo a 3a posició (categoria juvenil 
femenina). A la categoria juvenil masculí 
es va aconseguir el 1r lloc amb Biel Colo-
mina i la 3a Plaça amb Oriol Alonso, 1rs 
per equips en aquesta categoria.

Acabaren amb la tercera plaça del reu-
senc Arcadi Sala a la categoria cadet 
masculí en el seu debut a la categoria.

Gran Jornada per a aquests joves espor-
tistes que el dissabte 26 de febrer afron-
taren les Jornades Nacionals de Presa 
de Temps a Vilanova i la Geltrú, on una 
quinzena d’aquests esportistes lluitaren 
per estar entre els millors esportistes jo-
ves espanyols del seu esport, el Triatló, 
amb resultats positius. Hi ha futur. 

ESPORTS Rafa Prado

COMPETICIONS PER A FLOR DE 
TRIATLÓ POBLES DEL BAIX CAMP

COL·LABORACIÓ Josep Bofarull

PAU CONTRA LA GUERRA
Fa cosa d’una hora que m’he llevat. Nit 
plàcida en llit confortable. Dutxa tèbia 
i esmorzar reconfortant amb un cafè 
olorós. Un dia més, a l’engegar la ràdio 
matinal, les tristes i preocupants noticies 
sobre la invasió d’Ucraïna per part de 
l’exèrcit rus. Només ens separen 3.000 
km. Ja fa tres setmanes que la frontera es 
va trencar (escric el 16 de març). 

Les terribles imatges de la destrucció ens 
arriben en directe. Més de tres milions 
de persones han hagut de fugir i són 
refugiats de guerra: danys col•laterals 
-diuen- inevitables de totes les guerres. 
Les persones, sobretot mares amb fills, 
fan la mateixa cara que nosaltres i ves-
teixen com nosaltres. Víctimes innocents 
de decisions que ells no han pres. Més 
de 6.000 ja han arribat a Catalunya i han 
estat acollits. El nombre està creixent. 

No sabem quant durarà aquesta sagnant 
invasió. El fort vol imposar per la força 
condicions que li assegurin seguir domi-
nant el país veí. Diuen que els uns i els 
altres, envaïts i invasors, eren com a ger-
mans, amb una llarga història en comú, 

amb llengües i tradicions molt semblants. 
Però l’imperialisme i l’autoritarisme no te-
nen aturador. L’ambició del poder mai en 
té prou i es justifica dient que necessita 
un ample territori d’influència que el pro-
tegeixi. Amb aquest capteniment demos-
tra la seva debilitat perquè està minat per 
la corrupció, no pot sofrir la llibertat d’ex-
pressió, fa callar la dissidència, tanca la 
porta al pluralisme ideològic i polític. 

És admirable la dignitat i el sacrifici per-
sonal del poble ucraïnès en la defensa 
de la seva nació. Són impactants les 
imatges de les mares que, amb els seus 
fills, alguns encara en bolquers, passen 
la frontera i el seu home es queda a l’in-
terior per resistir sota l’amenaça d’un 
exèrcit estranger.

És lloable la gran solidaritat de tots els 
països d’Europa, sobretot dels qui fan 
frontera amb Ucraïna, i, entre tots ells, 
Polònia, que té la llarga i dolorosa expe-
riència de ser envaït i sotmès pels seus 
veïns del nord, de l’oest i de l’est.  Segu-
rament la nostra acollida aquí haurà de 
durar encara molt de temps. Totes i tots 

ells el que volen es retornar al seu país i 
refer allí la seva vida familiar, el seu treba-
ll, la seva cultura, la seva identitat, amb 
llibertat i sense dependències.

No fa gaires dies llegia unes manifesta-
cions del patriarca de Moscú i de totes 
les Rússies, Kirill, màxima autoritat ecle-
siàstica de l’Església Ortodoxa, majori-
tària a Rússia. Deia que se sentia primer 
rus i després cristià, i per això sostenia 
les decisions del seu president Putin. No 
en faig cap judici perquè totes les opi-
nions s’han de situar. Ell i la seva Església 
prega al mateix Déu de Jesucrist al qual 
també preguen l’Església Ortodoxa del 
patriarcat de Kiiv i l’Església greco-catòli-
ca ucraïnesa. Uns i altres deuen pregar 
perquè les seves forces militars guanyin 
la contesa. En la guerra tothom hi perd. 
El que és decisiu és que tots guanyin la 
pau. Déu no pot escoltar les peticions de 
destrucció, venjança, anihilació de l’ene-
mic i imposició per la força de la violència 
i de la mentida. Només escolta les peti-
cions de pau, reconciliació, diàleg, perdó 
i respecte del dret a la vida i a la llibertat i 
la identitat de totes les nacions.
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QUART CENTENARI
DE LES PRIMERES
ORDINACIONS
MUNICIPALS
DE MASPUJOLS
A aquest any de 2022 és quasi obli-
gat rememorar i celebrar un esdeve-
niment  important per a Maspujols, ja 
que representa un pas ferm en l’inci-
pient camí que com a poble indepen-
dent de l’Aleixar havia començat des 
de feia unes dècades. Ens referim a 
la concessió a Maspujols de les pri-
meres ordinacions municipals pel seu 
senyor jurisdiccional, el comte de Pra-
des. Així, per primera vegada, són els 
propis maspujolencs els que ordenen 
sobre aspectes de la vida a Maspujols, 
això sí, “ab exprés consentiment, vo-
luntat i decret de la Señoria”. 

Com s’arribà a obtenir-les?
Les queixes i desavinences entre 
Maspujols i l’Aleixar que sorgiren al 
llarg del segle XVI es resolgueren 
majoritàriament de manera favorable 
als maspujolencs, fins al punt que a 
les acaballes del segle el comte de 
Prades, senyor jurisdiccional dels 
dos pobles, concedia a la universitat 
de Maspujols el dret de fer terna de 
batlle, elegir mostassaf i nomenar tres 
jurats. Per tant, encara que l’Aleixar no 
ho acceptés i pledegés  per la “qües-
tió de Maspujols” durant uns anys, 
Maspujols es segregava de l’Aleixar i 
esdevenia municipi independent. Així 
ho ratificà el 1610 el comte de Prades, 
Enric, duc de Cardona, i que  ho tornà 

a fer per segona vegada i definitiva el 
15 de març de 1629. I en l’interval, el 8 
de juliol de 1622, el comte de Prades 
concedia a Maspujols les primeres or-
dinacions municipals. 

Les ordinacions municipals eren nor-
mes jurídiques de caràcter local al 
compliment de les quals estaven obli-
gats tant els veïns del propi municipi 
com tothom que, no vivint-hi,  entrava 
al terme. Normalment estaven basa-
des en el costum i eren redactades 
per aquells que tenien al seu càrrec 
l’administració política municipal, és 
a dir els jurats, consellers o prohoms i 
poblats o habitants  de la vila.

Les ordinacions municipals que es dic-
taren al Comtat de Prades a l’època 
històrica de vigència de l’antic règim 
eren “lloades i aprovades” pel batlle  
general del esmentat comtat en nom 
de la senyoria, és a dir, del comte de 
Prades, i confirmades per aquest.

Les primeres ordinacions municipals 
de Maspujols foren datades el dia 8 de 
juliol de 1622, com ja hem dit, i aprova-
des per Guillem Voltes, batlle general 
del Comtat de Prades “en beneplàcit i 
mera voluntat de Sa Excel·lència”, és a 
dir, el comte de Prades, encara que en 
el document no hi consti el seu nom. 

Tal com era preceptiu, el text s’inicia 
d’aquesta manera, amb una invocació 
de caràcter religiós:

“Llibre de les Hordinacions de la pre-
sent vila de Maspujols.

En lo nom de Nostre Senyor Déu Je-
sucrist i de [la] humil Verge Maria, 
patrona nostra, y de tots l[os] sants y 
sanctas de Para[dís]. Amèn”.

Després de la invocació, segueixen un 
índex, dos-cents cinc capítols, la majo-
ria amb títol, i finalment l’aprovació i la 
confirmació de les ordinacions i la data.

En quant al contingut dels capítols, es 
constata que les ordenances afecten 
els àmbits econòmics, sobretot l’agri-
cultura i la ramaderia, però també  
l’explotació dels recursos naturals; a 
la regulació de les aigües de reg i dels 
molins; als camins i al dret de pas; i, 
entre d’altres aspectes, als del funcio-
nament de l’administració local, de la 
sanitat i del culte religiós. Totes les or-
denances especifiquen la pena, quasi 
sempre pecuniària, en què està gravat 
el seu incompliment i dos terços de la 
quantitat del que es recaptés servia 
per a compensar a aquell que havia 
rebut el dany i el terç restant, quedava 
ben recalcat, era per la señoria.

HISTÒRIA Mercè Domènech
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EDUCACIÓ Treballs de recerca

TREBALLS DE RECERCA. CURS 2021-22

Paula Alarcón.
Le Tarot de Marseille.
Vaig estudiar el Tarot com a conjunt de 
cartes: com es va originar, amb les res-
pectives teories que amaguen aquestes 
enigmàtiques cartes. També, quan es 
fan les primeres mencions i, finalment, 
es va realitzar un anàlisi de les simbo-
logies, il·lustracions i significats. A més 
a més, es va realitzar una enquesta per 
saber l’opinió pública i el coneixement 
que les persones poden tenir respecte 
a la temàtica, juntament amb una entre-
vista d’una professional per saber com 
és el seu treball de cara al públic. Ha 
estat interessant veure les seves simbo-
logies i el significat principal de les car-
tes. Sobre els interessos de la societat 
respecte al tema, encara que trobem 
individus que no mostren interès, tro-
bem els que sí que tenen coneixements 
avançats sobre l’esoterisme que englo-
ba el Tarot.

Maria Arnau.
Una ruta per Àngels de pedra.
Després d’una lectura en profunditat 
de la novel·la Àngels de pedra, faig una 
entrevista a la seva autora, Rosa Pagès, 
que em permet saber com va crear la 
història que succeeix al llibre. L’obra se 
situa al Reus del 1900, entre el centre de 
la ciutat i la Boca de la Mina. Faig l’estudi 
minuciós de la novel•la, els protagonis-
tes, els llocs on passen els esdeveni-
ments i també els personatges històrics 
que hi surten referenciats. Després de 
tenir tota la informació necessària, co-
mença el redactat del guió que donarà 

pas al meu objectiu: crear una ruta li-
terària. Trio un personatge i en faig la 
caracterització, així com la selecció dels 
textos que acompanyaran la posada en 
escena. Finalment, s’inclou la documen-
tació de la pròpia realització i filmació de 
la ruta teatralitzada, públic inclòs, entre 
el qual la mateixa autora del llibre.

Abril Bosch.
Esborrant diferències.
Partint del desacord que sento envers 
les desigualtats, en aquest cas, la que 
visc en primera persona entre el futbol 
masculí i el femení, em vaig marcar l’ob-
jectiu d’indagar en una representativa 
mostra de la població respecte la des-
igualtat abans esmentada, sempre que 
en fossin conscients, a més de conèixer 
l’evolució del futbol femení i el seu reco-
neixement. El treball mostra informació 
contrastada amb cinc experiències per-
sonals dins del món del futbol femení, 
a més de l’anàlisi dels resultats d’una 
enquesta; tot això m’ha permès assolir 
els objectius que perseguia, a més de 
treure algunes conclusions, com, per 
exemple, que l’opinió sobre la bretxa no 
té a veure ni amb el sexe ni amb l’edat 
de les persones.

Dídac Miravall.
El teatre com a eina de transformació.
El Teatre Social és una de les bran-
ques més importants i interessants que 

es duen a terme en el món del teatre; 
encara així, és un gran desconegut i hi 
ha una gran desinformació al respecte. 
Els objectius d’aquest treball han estat 
investigar sobre aquesta branca del 
teatre, per mostrar la importància que 
es mereix i no té. He cercat informació 
sobre els inicis del teatre social, les se-
ves influències i la seva aplicació a l’ac-
tualitat. Tenint en compte el marc teòric, 
he realitzat una entrevista i enquestes, 
entre d’altres, per demostrar el desco-
neixement que hi ha sobre el tema i la 
utilitat que té a la societat. Finalment, he 
explicat per què s’hauria de donar més 
visibilitat a aquesta vessant del teatre.

Júlia Ortiz.
L’art japonès i la seva relació
amb occident.
De l’art japonès se’n poden tractar i 
estudiar molts temes, sobretot del seu 
dibuix i pintura, del qual molts artistes 
moderns han quedat impregnats i l’han 
volgut atraure al seu domini artístic. 
Per això, i des de dos continguts que 
m’atrauen, l’art i Japó, vaig  demostrar 
que l’art nipó està més arrelat en nosal-
tres del que creiem. Primer, vaig estu-
diar material i tècniques que s’han usat 
en les diferents etapes històriques del 
país per saber en què consisteixen el di-
buix i pintura característics; a continua-
ció, vaig analitzar els moviments cultu-
rals pels quals ens han arribat les fonts 
d’informació i, finalment, vaig veure els 
artistes occidentals influenciats per l’art 
nipó. Així, vaig adonar-me de la influèn-
cia real que ha tingut l’art japonès en la 
nostra història i de la possibilitat de dur 
sobre paper algunes tècniques orien-
tals.

Els nostres batxillers arriben a la seva darrera etapa a l’institut. Han hagut de demostrar que són 
capaços de triar, fer investigació i exposar sobre una temàtica que els ha cridat l’atenció, que els 
agrada, o de la qual són fervents devots.

EDUCACIÓ Escola de Maspujols

SORTIDA AL CIRC
Aquest curs, els alumnes de cicle mitjà i 
cicle superior de l’Escola de Maspujols 
vam anar al Circ de les Musaranyes, a 
Vinyols i els Arcs. L’autobús ens va deixar 
a prop de l’entrada del càmping, on ja 
ens espera el Marc, el monitor de l’activi-
tat, i un gos molt simpàtic. 

Primer vam esmorzar a la zona de pícnic 
per agafar forces i mentrestant el Marc 
ens feia trucs de màgia, malabars, acro-
bàcies i bromes. Ens va explicar com 
fer les acrobàcies, els malabars, els cèr-
cols, les caixes xineses, el plat xinès, els 
diàbolos, les carioques, el drap volador, 
pujar al trapezi, les teles, com caminar 
damunt d’una pilota gegant, les xanques, 
els esquís de fusta per parelles, les fus-
tes d’equilibris i la tirolina. Després vam 
anar a veure els animals de granja: les 
gallines, els galls, les oques, els ànecs, 
els paons, els conills, els porcs, els gats, 
els ponis,el cavall i les tortugues. 

Va ser molt divertit, ens ho vam passar 
molt bé i per això us recomanem que hi 
aneu. 

Classe de les Farigoles - 3r

Ariadna Sierra.
La difusió musical.
El meu TdR parla sobre la difusió musical 
al llarg de la història, des de l’Edat Mitja-
na fins a l’actualitat; faig incís en l’evolu-
ció de la música al llarg del temps. Parlo 
també sobre la indústria discogràfica, la 
seva participació i ajuda pel que fa als 
artistes actuals. A més, faig recerca so-
bre les diferències que hi ha entre les 
discogràfiques d’abans i les que hi ha 
ara. D’altra banda, he buscat informa-

ció sobre la difusió musical en directe 
d’avui en dia, i parlo sobre els festivals 
de música a Catalunya, els quals són 
molt útils per aquesta difusió. Finalment, 
a la meva part pràctica, he creat el meu 
CD amb les meves pròpies cançons; 
aquestes són totes en anglès i les lle-
tres, música i tot el que les conforma ha 
sigut creació meva.

Xavier Vilanova.
Com construir una pàgina web.
He buscat  assolir els coneixements ne-
cessaris per construir una pàgina web 
senzilla, però que es vegi professional. 
Un dels objectius que m’he plantejat és 
aprendre els llenguatges base de les 
pàgines web. Aquests són: html, que 
serveix per visualitzar el text, i css, que 
permet modificar la manera com es vi-
sualitza. La metodologia ha sigut bas-
tant senzilla: he après els llenguatges 
base seguint un curs online d’una pàgi-

na web gratuïta i interactiva. He resumit 
la teoria per després fer 5 projectes que 
la mateixa pàgina demanava per poder 
obtenir un certificat i, amb l’experiència 
que he obtingut, he valorat els coneixe-
ments que he après i he fet una con-
clusió. Construir una pàgina web pot 
semblar complicat, però no és res més 
que aprendre un nou idioma perquè 
l’ordinador et pugui entendre per fer el 
que tu vols.
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EDUCACIÓ Escola bressol els Caragolins

Aquest trimestre al Bressol hem viscut 
molts moments especials, però us volem 
explicar com hem gaudit de Nadal i del 
Carnaval. 

El desembre va venir carregat de sorpre-
ses de Nadal; el calendari d’advent cada 
dia ens portava cosetes per fer o desco-
brir, ens va agradar molt. 

El nostre Tió es va quedar a l’escola una 
setmaneta. Li vam poder donar menjar i 

cantar-li moltes cançons. Finalment, l’úl-
tim dia que estava al Bressol, ens va ca-
gar moltes sorpreses. També va passar 
el patge reial a recollir les cartes i vam 
demanar-li cosetes per l’escola. Com 
que ens hem portat molt bé, ens ho van 
portar. 

El Carnaval, com no podia ser d’una altra 
manera, va ser molt especial. Aquest any 
volíem dedicar la disfressa al projecte de 
la Bona Brossa del poble, així que ens 

vam disfressar de
contenidors. Mireu que guapos
i guapes que estàvem!

Esperem que us hagi agradat molt tot el 
que fem. Us convidem a venir a fer-nos 
una visita a les portes obertes del Bres-
sol, que seran el 28 d’abril i 5 de maig 
amb cita prèvia. Demaneu la vostra hora 
per telèfon. 

NADAL I EL CARNAVAL
AL BRESSOL
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l’Ajuntament, la directora de l’Escola 
de Maspujols i la presidenta de l’AFA. 
Tot seguit, van anar a l’Ajuntament per 
tal de signar el Llibre d’Honor i, a con-
tinuació, van visitar la zona esportiva.

CALENDARI TRIBUTARI

Calendari de pagament dels tributs 
per a l’exercici 2022:
· Impost vehicles   
31/03/2022-31/05/2022
· Taxes-preus públics        
30/06/2022-31/08/2022
· IBI urbana
30/06/2022-31/08/2022
· IBI rústica                            
30/06/2022-31/08/2022
· IAE
29/07/2022-30/09/2022
· Subministrament d’aigua
1r semestre                    
29/07/2022-30/09/2022
· Subministrament d’aigua
2n semestre                    
31/01/2023-31/03/2023

PARALLAMPS

A finals del 2021 es van instal·lar para-
llamps a les dependències municipals, 
a la Llar d’Infants, a la pista poliesporti-
va, a l’ermita i a l’Ajuntament.

Tots aquests edificis són de concu-
rrència pública, i per adaptar les ins-
tal·lacions al Codi Tècnic de l’Edifica-
ció vigent, s’ha procedit a fer el càlcul 
del nivell de protecció exigit, sent en 
tots els casos d’un “nivell 3 de segu-
retat” (hi ha 4 nivells de seguretat). 

D’acord al que estipula el CTE en ni-
vell “3” de seguretat, és obligatòria la 
protecció del llamp. 

Per tal d’aprofitar al màxim cadascuna 
de les instal·lacions, s’ha acordat el 
muntatge de la punta de parallamps 
de més radi d’acció homologat, per tal 
de protegir el màxim número de cases 
properes a les instal·lacions. A més, 
s’ha reparat la presa de terra del para-
llamps de l’església, que tenia una lec-
tura molt per sobre del límit normatiu.

S’ha de tenir en compte, que la ins-
tal•lació d’un parallamps té per fina-
litat captar el llamp dins del seu radi 
d’acció o cobertura (marcat al plànol). 
Si el llamp ha de caure fora d’aquest 
perímetre, aquest seguirà descarre-
gant on tenia previst. La presència del 
parallamps no desplaça la trajectòria 
del llamp més enllà del seu radi d’ac-
ció.
PROJECTE PER A LA RENOVACIÓ 
DELS SERVEIS I PAVIMENTACIÓ
DEL CARRER DE BAIX

DIPUTACIÓ DE TARRAGONA – PLA 
D’ACCIÓ MUNICIPAL (PAM) 2022

PRESSUPOST
161.700,00€

SUBVENCIÓ CONCEDIDA
146.600,13€

Actualment, la pavimentació del carrer 
de Baix està en mal estat, presentant 
algunes escletxes perilloses per als 
vianants i moltes irregularitats d’anive-
llament, amb voreres de dimensions 
desiguals del tot impracticables, i so-
bretot uns serveis que resten molt de-
teriorats i obsolets.
Les instal•lacions, que resten per mi-
llorar, estan malmeses, i algunes són 
insuficients. Es farà la substitució de 
la xarxa de clavegueram, la xarxa d’ai-
gua potable i la xarxa soterrada d’en-
llumenat. Com a instal•lacions noves, 
es preveu fer la xarxa d’aigua pluvial, 
la xarxa telefònica i disposar d’una 
xarxa per a futures ampliacions de 
l’oferta en serveis de comunicació.

La superfície total d’actuació és d’uns 
487,46 m2 de vialitat, dels quals 78,95 
m2 corresponen al carreró del Banc.

Al llarg del carrer es respectaran les 
entrades dels accessos dels diferents 
edificis que hi donen, adequant indivi-
dualment aquelles obertures que pu-
guin resoldre més dificultat.

La pavimentació d’aquest tram de ca-
rrer i carreró es realitzarà amb formigó 
de dos colors, amb una franja longitu-
dinal pel centre del vial marcant el seu 
eix, a base de dues filades de llambor-
des i, a banda i banda del vial, una lí-
nia de pedra de 20,00 cm d’amplada 
per delimitar la calçada de la vorera 
de vianants, que podrà ser substituïda 
per dues filades de llamborda.

Amb l’aixecament topogràfic s’ha pre-
vist, d’acord amb la previsió inicial, 
executar el projecte en una única fase. 
Això no obstant, per raons de subven-
ció, el projecte s’ha partit en dues fa-
ses. 

Està previst començar les obres a fi-
nals d’abril i el termini d’execució de 
les obres s’estableix en 4 mesos.

ALTRES INFORMACIONS

• L’Ajuntament, juntament amb l’As-
sociació Formació i Treball, ha acon-
seguit una subvenció per poder dur 
a terme l’actuació per a la prevenció 
d’aiguats i incendis, la millora del ba-
rranc de Rocabruna, la Font de la Bes-
sona i el torrent, i la rehabilitació del 
camí del Rec.

• Des del consistori es volen donar les 
gràcies a la brigada del Consell Co-
marcal del Baix Camp, la qual ha dut 
a terme la rehabilitació de diferents 
espais: pintat de l’exterior del Casal 
i de l’Esplai de Jubilats, l’interior de 
Ca la Sofia i de la Casa de Cultura, la 
zona d’emergència del Porta a Porta, 
el trasllat de la seu del Centre Excur-
sionista i la neteja exhaustiva del mu-
nicipi. S’espera poder comptar amb la 
seva col·laboració coincidint amb les 
dates prèvies de les nostres Festes 
Majors.

discreta, i aquesta ha estat justament 
la seva màxima virtut. 

Horari del Jutjat de Pau i el Registre 
Civil
Dijous de 10 a 13 h.
Horari d’atenció del Jutge: els dime-
cres de 6 a 7 de la tarda. Cal demanar 
hora. 

ORDENANCES

El 29 de desembre de 2021 es van 
aprovar definitivament les modifica-
cions de les següents ordenances per 
l’exercici 2022, publicades en el BOP, 
inserció número 2021-10193:

• Ordenança fiscal reguladora de l’im-
post sobre béns immobles. S’aprova 
la modificació de la bonificació per a 
famílies nombrosa o monoparental, 
que passa del 15 al 20% de la quota 
íntegra respecte a l’anterior exercici. 
S’aprova la bonificació del 20% en la 
quota íntegra de l’impost a favor dels 
immobles d’ús residencial destinats a 
lloguer d’habitatges amb renda limita-
da per una norma jurídica.
• Ordenança fiscal reguladora de l’im-
post sobre activitats econòmiques.
• Ordenança fiscal reguladora de l’im-
post sobre vehicles de tracció mecà-
nica. S’aprova la modificació de la bo-
nificació per a vehicles de motors amb 
característiques com el vehicle elèc-
tric o que utilitzi un mètode híbrid que 
passa del 20 al 25% de la quota de 
l’impost respecte a l’anterior exercici.
• Ordenança fiscal reguladora de l’im-
post sobre construccions, instal•la-
cions i obres. S’aprova la modificació 
dels imports de les fiances.
• Ordenança fiscal reguladora de l’im-
post sobre increment del valor dels 
terrenys urbans.
• Ordenança fiscal reguladora de la 
taxa per la utilització privativa o apro-
fitament especial del domini públic 
local per empreses o entitats explota-
dores de serveis de subministrament

VISITA DE LA DELEGADA
DEL GOVERN

El dia 17 de febrer vam rebre la visita 
institucional de la delegada territorial 
del Govern de la Generalitat de Cata-
lunya a Tarragona, la Sra. Teresa Pa-
llarès Piqué.
 
A les 17:30 h es va dirigir al solar on 
s’ubicarà la nova escola acompanya-
da per l’alcalde, regidores i regidor de 

COVID

Passat l’estiu, les bones xifres pandè-
miques convidaven a l’optimisme, i 
així es traduïa amb la caiguda de gai-
rebé totes les restriccions. Però, com 
bé sabem, no ha estat així. Amb l’arri-
bada de les festes de Nadal, també va 
arribar la sisena onada. 

La nova fase de la pandèmia tenia per 
protagonista l’òmicron. Aquesta és 
una variant del virus que es diferencia 
de les anteriors per ser menys letal 
però més contagiosa. A Catalunya i al 
món, es van batre els rècord de con-
tagis diaris. A Maspujols, també. El dia 
4 de febrer s’arribava al pic màxim: 65 
persones positives. 

Els centres d’atenció primària (cone-
guts pel seu acrònim CAP) van ser les 
instal•lacions sanitàries més col•lapsa-
des de l’onada. Això és també gràcies 
a les vacunes, ja que aquestes ajuden 
a no desenvolupar patologies més 
greus i per tant, quan ens infectem 
amb la COVID-19, generalment, no 
necessitem una atenció mèdica tan 
intensiva com la que es dona als hos-
pitals. És per això que, vistos els bene-
ficis individuals i col·lectius de la vacu-
nació, a finals del 2021 i durant aquest 
primer trimestre de 2022 s’està duent 
a terme la campanya de la tercera dosi 
del vaccí. 

Altres singularitats d’aquesta sisena 
onada han estat l’augment dels con-
tagis entre els infants, l’autodiagnosti-
cació de la COVID-19 a través dels test 
d’antígens adquirits a les farmàcies i la 
reducció de la quarantena de 10 a 7 
dies. 

Actualment, les dades relacionades 
amb la COVID-19 tornen a ser modera-
des, però segueixen indicant que hau-
rem de continuar aprenent a conviure 
amb el virus. Tot i així, s’ha fet un nou 
pas de gegant en el procés de gripalit-
zar la COVID-19. La Comissió de Salut 
Pública va aprovar la nova estratègia 
per controlar la malaltia, que porta me-
sos amb un impacte molt reduït  per 
l’elevada taxa de vacunació. Aquesta 
estratègia es durà a terme mentre els 
indicadors assistencials “es trobin a 
nivell baix”.

El pla actualitzat de Sanitat estableix 
que a partir del dilluns, 28 de març, 
s’acabin les quarantenes dels positius 
per COVID que no mostrin símptomes 

greus de la malaltia. És a dir, a partir 
d’ara es podrà dur una vida comple-
tament normal tot i tenir coronavirus, 
sempre i quan es tracti d’un cas lleu o 
asimptomàtic. Per tant, a efectes pràc-
tics ja no es comptaran tots els casos.

Les dades de Maspujols: 
El recompte total de la sisena onada 
són 203 casos, dels quals 105 eren 
homes i 98 dones. Durant tota la pan-
dèmia, 276 persones han estat infec-
tades, és a dir, un 31,15 % de la pobla-
ció.

El 19 d’abril la pandèmia va arribar a un 
punt completament diferent. Després 
de més de dos anys de coronavirus 
les màscares en interiors seran his-
tòria. Això sí, continuarà sent obliga-
tòria en alguns àmbits com ara centre 
sanitaris i sociosanitaris i el transport. 

NOMENAMENT DE JUTGE DE PAU

El dia 24 de setembre de 2021 es va 
publicar al BOP número 08197 i als 
taulers d’anuncis de l’Ajuntament la 
convocatòria per a cobrir la vacant de 
Jutge de Pau titular de Maspujols per 
als pròxims 4 anys. 

Es presentaren dues sol·licituds, i el 
Ple del dia 2 de novembre va propo-
sar per unanimitat a Jordi Cabús Llau-
radó com a nou Jutge de Pau.

El dia 25 de gener de 2022 Jordi Ca-
bús va ser nomenat Jutge de Pau de 
Maspujols pel Tribunal Superior de 
Justícia de Catalunya, el 2 de març va 
jurar el càrrec davant el degà del Jut-
jat de Reus i el dia 30 de març en va 
prendre possessió al Jutjat de Pau de 
Maspujols.

Deixa el càrrec de jutgessa Carmina 
Llaurador Mas. Des de l’Ajuntament li 
volem agrair els 8 anys que ha dedi-
cat al càrrec de Jutgessa de Pau i en-
carregada del Registre Civil. La feina 
d’una jutgessa de pau és silenciosa i 

L’AJUNTAMENT INFORMA
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PORTA A PORTA, 
L’OPORTUNITAT DE 

FER-HO MILLOR

REPORTATGE Pilar Llauradó Mas

Amb aquest lema, l’Ajuntament de Maspujols i l’equip 
motor de la Bona Brossa de Maspujols treballen des 
de primers d’any en la implementació de la recolli-
da selectiva Porta a Porta. El nou sistema requereix 
dedicació, tant per la part impulsora, gestionada per 
Secomsa, com pels propis veïns que cada dia han 
d’estar alerta per saber quina brossa toca.
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L’AJUNTAMENT INFORMA

Sergi Clua Vernis, Marcos Sanchez Ro-
pero, Pau Tardiu Canet
2n dia: Nil Jiménez Méndez, Pol Goda-
yol Jardim.

• Gràcies al treball del grup tractor de 
la Bona Brossa de Maspujols, SECOM-
SA ens ha fet una aportació de 3.000 
€. El grup tractor ha decidit invertir 
aquesta quantitat en adequar la zona 
de la terrassa de la piscina, on s’ha pa-
vimentat i adaptat la zona recreativa. 

• Des del Consistori, juntament amb la 
Fina Anglès, s’ha treballat per renovar 
la senyalització dels diferents cartells 
informatius de la Ruta Mir-Manent. 
Aquests ja es poden veure instal·lats a 
les seves noves ubicacions.

NADONS

Aquest mes de febrer es va fer el lliura-
ment dels diplomes als nadons de l’any 
2021. Es va fer en dos dies diferents, 
segons la disposició de les famílies. Des 
de l’Ajuntament i des del jutjat de pau 
van estar molt contents i satisfets de 
repetir l’experiència. També nosaltres 
des de la revista Maspujols.cat us volem 
donar la benvinguda a la vida i al poble!

1r dia: Violeta Pujol Arévalo,  Genís Llau-
radó Llauradó, Isona Llauradó Llauradó, 
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El dia 10 de gener d’aquest 2022 la re-
collida de la brossa de Maspujols va can-
viar radicalment. Conjuntament amb les 
poblacions de l’Aleixar, l’Argentera, Bota-
rell, Duesaigües, Vilanova d’Escornalbou 
i Vinyols i els Arcs, Maspujols ha vist com 
s’han retirat els contenidors dels punts 
de recollida, passant a tenir una única 
zona d’emergència al costat de l’ermita, 
i com són els veïns els que cada dia treu-
en el cubell de casa amb la fracció que 
correspon.

L’objectiu és millorar el reciclatge. La re-
collida selectiva Porta a Porta consisteix 
en lliurar els residus al servei municipal 
de recollida davant de la porta de casa, 

en uns dies i hores determinats per cada 
fracció. Conjuntament amb el cubell, des 
de l’Ajuntament i Secomsa es van repartir 
unes peces imantades per penjar a la ne-
vera, que esdevenen una autèntica “xu-
leta” per saber què cal treure cada dia i 
no equivocar-se.

Els resultats de recollida selectiva asso-
lits en els municipis que tenen en marxa 
sistemes Porta a Porta són en general 
superiors, tant en quantitat de recollida 
com en qualitat de la separació. 

Si bé és cert que la implementació de 
sistemes de recollida com aquest re-
quereix un canvi d’hàbits que passa in-
dispensablement per la participació dels 
ciutadans, és indubtable que esdevé ne-
cessari per a una millora en la recollida 
selectiva i en el reciclatge. I poblacions 
petites, com és el nostre cas a Maspu-
jols, permeten implementar aquest nou 
sistema d’una manera més senzilla que 
no pas en zones amb una densitat de po-

blació més alta.

Malgrat que els primers mesos del canvi 
de sistema són complicats i que enca-
ra hi ha algunes incidències, el sistema 
Porta a Porta ofereix avantatges en els 
nivells de recollida selectiva i de recupe-
ració, es retiren els contenidors de la via 
pública, un major nombre de persones 
se sent implicada en la recollida, a la llar-
ga es podran aplicar taxes en funció de 
si es fa millor o no es fan tan bé i, tam-
bé, tendeixen a anar millor els sistemes 
complementaris de recollida selectiva, 
com s’ha pogut veure recentment amb 
els voluminosos. 

Queda pendent millorar la recollida als 
disseminats i fer front als dubtes i incidèn-
cies que es produeixen, tot i que, en el 
cas de Maspujols, es gestionen a través 
del grup motor de la Bona Brossa i del 
mateix Ajuntament, un tracte molt més 
proper i directe que si l’usuari s’ha de co-
municar directament amb Secomsa.

PINTA EL TEU CUBELL
Una de les iniciatives impulsades des 
del grup motor de la Bona Brossa ha 
estat que els vilatans pintin els seus cu-
bells de recollida i que, per tant, els tin-
guin personalitzats. 

Anar pel poble al vespre i veure els di-
ferents cubells amb “ànima” a les portes 
de les cases convida a veure un poble 
més alegre i participatiu. N’hi ha de molt 
diferents, des d’autèntiques obres d’art 
fins a atrevits i divertits monstres que vi-
gilen les diferents fraccions que tenen 
al seu interior. 

REPORTATGE Pilar Llauradó Mas

Una de les persones del territori que ha estat estretament lligada amb els diferents processos i propostes per millorar la gestió de residus és Josep Maria Tost, actualment consultor de projectes en economia circular, però també exalcalde de Riudecanyes (1995-2019) i director de l’Agència de Residus de Catalunya entre el 2011 i el juny del 2021.

Podria explicar-nos quin és el seu recorregut en el camp de la gestióde residus? 
El tema dels residus sempre m’ha in-teressat. Vaig començar de petit re-collint ampolles de cava per finançar les activitats del Centre Cultural de Riudecanyes. Com a regidor a l’ajun-tament vaig veure l’arribada del con-tenidor de “llaunes” el 1994, i després el de vidre. Com a alcalde, vaig veure la clausura de l’abocador il·legal de residus municipals el 1996, i la neteja de les vores de les rieres de runes. El 1997 vam deixar de recollir la brossa amb un tractor i vam posar conteni-dors als carrers. També he viscut la creació de SECOMSA, la planta de compostatge de Botarell i la implan-tació de la recollida selectiva Porta a Porta l’any 2000 a Riudecanyes.

Com veu la situació actual? En quin punt ens trobem respecte a les directives europees en matèria de reciclatge?
En 30 anys Catalunya ha fet passos de gegant. S’ha de recordar d’on venim. A finals dels anys 80 hi havia a Cata-lunya 1886 abocadors il·legals. Cada poble teníem un clot, una barrancada on llençar la brossa. El 1991 es crea la Conselleria de Medi Ambient. El 1993, la primera Llei de Residus de Catalun-ya, una llei pionera i molt ambiciosa. El 1995, la recollida selectiva de Cata-lunya era del 2,4 % dels residus que generàvem. La darrera dada de la re-collida selectiva és del 2020, amb un 46 %, ratllant la mitjana Europea. Però l’Europa civilitzada porta fent selectiva des de primers dels anys 70. Ens por-ten una generació d’avantatge.  

Com estem a Catalunya a nivell global?
Tenim un país molt més net, molt més endreçat que als anys 80/90. 

Entrevista a Josep Maria Tost

“ELS RESIDUS SÓN RECURSOS”D’aquells 2000 abocadors il·legals, en 7 anys vam passar a 25 dipòsits controlats. Hem fet col·lectivament molt, molt: ciutadans, ajuntaments, consells comarcals, mancomunitats, consorcis, empreses, govern..., però encara hi ha feina. Vaig deixar al ca-laix de l’ARC l’esborrany d’una nova llei de residus que ha de fer front a nous reptes.

Què diria a la gent perquè entengui com n’és d’important reciclar? És clau fer una bona separació de residus a casa i treure’ls quan toca o portar-los al contenidor que toca. Els residus són RECURSOS. Estem par-lant de materials que cal reintroduir al cicle econòmic per estalviar matèries primeres. El món és limitat.
La població del món no para de créixer, però el planeta Terra no, i sembla que no hi pensem. El 1903, quan va néixer el meu padrí Salvador Tost Bargalló, al món hi havia 2.000 milions de persones; el 1942, quan va néixer el meu pare Salvador Tost Hortoneda, al món hi havia 2.400 M d’habitants; quan jo vaig néixer l’any 1971, al món hi havia 4.500M d’habi-tants; avui som 7.600 M d’habitants, i el 2050 potser serem 9/10.000 M d’habitants. Però la Terra és la ma-teixa. Cal que preservem els recur-sos per les futures generacions. No tenim cap dret a deixar un món espo-liat als nostres descendents.

Com ha estat l’experiènciadel Porta a Porta a Riudecanyes? D’una gran satisfacció. L’any 2000 vam ser tres municipis que vam im-plantar el PAP, Tiana (Maresme), Tona (Osona) i Riudecanyes. Vam agafar la idea d’un sistema de recollida “que feien a Itàlia”, que permetia grans re-sultats. Ho teníem molt clar i estàvem molt decidits. Érem conscients de ser els pioners. Ens veien com uns frikis, “ho fèiem com abans”. 

Va ser molt satisfactori. Recordo com ara les dues jornades informatives als veïns, explicant els avantatges del nou sistema, i sobretot l’impac-tant resultat: vam passar de tenir una recollida selectiva del 7 % abans del PAP, a un 74 % la setmana de la seva 

implantació. 22 anys després el con-tinuem practicant amb orgull la majo-ria dels veïns. 

Porta a Porta, defensorsi detractors. Què en pensa vostè?No és una qüestió de pro o contra, és una qüestió de bona o mala im-plementació. És un sistema que vol uns dies d’adaptació, com qualsevol canvi d’hàbits. Cal una mica de pa-ciència, és normal. I, com tota nove-tat, sempre cal corregir o adaptar el model a cada municipi, perquè cada municipi és diferent: Maspujols no és com Riudecanyes, com Riudecanyes no és com l´Aleixar. 

Avui a Catalunya hi ha 250 municipis amb el PAP implantat i un centenar en fase d’implantació. Més de 600.000 habitants el practiquen cada dia, amb una mitjana de recollida selectiva del 65/70 %. Amb contenidor la mitjana és del 35 %.

Un dels problemes del PAP és la temptació de fer “política”, aprofitar el nerviosisme dels veïns per atacar el model i així cremar al govern muni-cipal de torn.

Reciclar bé el que generem a les llars o directament optar per consu-mir sota criteris de Residus Zero?Les dues coses.  Comprar, sempre que sigui possible, productes sense envasos, o envasos reutilitzables, comprar productes a granel... I d’allò que generem com a residu, doncs separar les diferents fraccions i treu-re-les quan toqui o portar-les a la deixalleria, segons el tipus de residu.
Quins consells donaria a la gentde Maspujols per millorar o creureen el Porta a Porta? No tenim elecció. Com a societat cal que generem molts menys residus. A Catalunya generem, arrodonint, uns 500 kg per habitant i any, i els que generem els hem de recuperar per retornar-los al cicle econòmic, practi-cant una real “economia circular”. El món serà circular o no serà. I el millor sistema per recollir selectivament els residus és el Porta a Porta en un mu-nicipi com Maspujols.
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COL·LABORACIÓ Josep Maria Llauradó

50 ANYS DEL CANVI DE DATA DE 
LA FESTA MAJOR DE SANT MARC
L’any 1972, enguany fa 50 anys, per con-
veniències dels temps actuals, la Festa 
Major de Sant Marc fou traslladada, mi-
tjançant una votació popular, al darrer 
cap de setmana del mes d’abril, després 
de 285 anys de celebrar-se el dia 25 del 
mateix mes, festivitat del Sant.

Al nostre poble, com a molts altres in-
drets, les condicions socioeconòmiques 
i laborals varen motivar aquest canvi. El 
motiu era aconseguir una major afluèn-
cia de públic, i tenir entre nosaltres els 
forasters, parents i amics, que donen una 
animació especial a la Festa.

El dia 16 d’abril de 1972, un grup de joves 
maspujolencs varen trametre una carta al 
president del Consell Parroquial de Mas-
pujols, que deia el següent: 

“Els sotasignats, davant la proximitat de 
la Festa Major de Sant Marc, joves com 
som, volem manifestar la preocupació 
que ens dóna el fet de no poder assis-
tir-hi per diferents causes, que enume-
rem a continuació:
- La gran quantitat de joves que es veu-
en en l’obligació de treball o d’estudi fora 
del poble.
- Creiem que la festa fóra molt més visto-
sa i nodrida si es donessin les màximes 
facilitats d’assistència a la joventut dels 
pobles veïns que acostumen a venir.”

Per aquestes causes es va fer un son-
deig per famílies per tenir una idea del 
que volia el poble. El resultat – amb una 
àmplia majoria que volia passar la festa 
al darrer dissabte del mes d’abril – es feu 
públic, i va passar al beneplàcit de l’Ajun-
tament, el qual va creure necessari fer-ho 
amb un caire oficial i demanar el permís 

El dia 20 d’aquell mes d’abril va tenir 
lloc a la Casa de la Vila una reunió dels 
regidors del poble per a celebrar ses-
sió extraordinària amb l’únic objectiu de 
prendre acord sobre la necessitat de 
fer una votació referent al trasllat de la 
Festa Major de Sant Marc al darrer cap 
de setmana del mes d’abril, tal com ha-
via demanat la Junta Administrativa del 
bar de la Cooperativa Agrícola, que en 
aquells moments era qui s’encarregava 
d’organitzar els actes de la Festa Major, 
especialment la part lúdica, i també nom-
brosos veïns.

En aquesta sessió extraordinària s’acor-
dà per unanimitat que, prèvia autoritza-
ció governativa, es convoqués als veïns 
perquè manifestessin, mitjançant vota-
ció, el seu desig en pro o en contra del 
trasllat de la celebració de la Festa Major 
de Sant Marc a l’últim dissabte del mes 
d’abril, aquell any i els successius.

L’acta municipal, redactada en castellà, 
diu així: 
“En Maspujols a veinte de abril de 1.972, 
reunidos en la Casa Consistorial a las 
veinte y dos horas los Sres. Conceja-
les bajo la Pesidencia del Sr. Alcalde D. 
Ramón Llauradó Barenys, se procede 
a celebrar sesión extraordinaria de pri-

pertinent per passar a la votació efectiva 
dels veïns.

“Després del temps passat i davant la 
proximitat imminent de la Festa, la man-
ca d’informació del poble sobre el tema 
ens exigeix demanar amb caràcter d’ur-
gència una resposta a la proposta de 
l’Ajuntament de fer dita votació, la qual 
considerem que encara hi ha temps per 
a fer. De bell antuvi acceptem el resultat 
d’aquesta votació oficial.

En cas que aquesta votació no es du-

mera convocatoria. Abierto el acto, el 
Sr. Alcalde manifiesta que el objeto de 
esta sesión extraordinaria es el de to-
mar acuerdo sobre la necesidad de ha-
cer una votación sobre el traslado de la 
celebración de la Fiesta Mayor de Abril, 
según se ha interesado por la Junta Ad-
ministrativa del bar de la Cooperativa 
Agrícola y numerosos vecinos, asunto 
que quedó sobre la mesa en la sesión 
anterior.

Consultado el Consejo Local del Movi-
miento y la Hermandad de Labradores y 
Ganaderos de la localidad, después de 
deliberar sobre el particular, por unanimi-
dad se acuerda que, previa autorización 
gubernativa, se convoque a los vecinos 
para que manifiesten mediante votación 
su deseo, en pro o en contra, del trasla-
do de la celebración de la Fiesta Mayor 
de Abril al último sábado de dicho mes, 
este año y los sucesivos.

Se levanta la sesión a las veinte y tres 
horas, de todo lo cual como Secretario 
accidental certifico”. 

Els regidors eren Josep Maria Barenys 
Llauradó, Màrius Borràs Ferraté i Felicià 
Llauradó Miravall, i el Secretari acciden-
tal Manuel Fornos Rosell, que actuà en 

gués a terme i la Festa Major es cele-
brés el dia 25, la nostra postura serà la 
no assistència a cap acte de la Festa, 
cosa que, com a poble, lamentem pro-
fundament.

Esperant que el problema obtingui una 
prompte solució, firmem la present a 
Maspujols el 16 d’abril de 1972.”

Signaren l’escrit Vicenç Samsó Bonet, 
Jordi Llauradó Barenys, Agustí Salvat 
Altés, Antoni March Bacaria i Jordi Llau-
radó Grau.

substitució del seu pare.

La votació es va portar a terme el dissab-
te dia 22 d’abril, a les 10 de la nit, a la Sala 
del Cafè de la Cooperativa Agrícola, ple-
na de gom a gom, i el resultat fou el se-
güent: 217 vots favorables al canvi de la 
data de la Festa i 23 vots per mantenir-la 
com aleshores. També va haver-hi un vot 
en blanc i un de nul.

Els components de la Mesa Electoral fo-
ren Joan Barenys Gil, Concepció March 
Guitart, Josep Maria Llauradó Prats, 
Màrius Borràs Ferraté, Josep Maria Ba-
renys Llauradó, Felicià Llauradó Miravall 
i Francisco Llauradó Llauradó.

Acta de l’escrutini de la votació.

Acta municipal on es va acordar celebrar la votació.
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ÒPTICA JURÍDICA Carolina Matas

L’AFLUÈNCIA MASSIVA DE PERSONES
DESPLAÇADES PROCEDENTS D’UCRAÏNA
A ESTATS MEMBRE DE LA UNIÓ EUROPEA
Degut al conflicte entre Ucraïna i Rús-
sia, Europa està rebent un gran nom-
bre de desplaçats. Per aquesta raó, el 
Consell de la Unió Europea va aprovar 
la Decisió d’Execució (UE) 2022/382, 
del Consell, de 4 de març de 2022, 
per la qual es constata l’existència 
d’una afluència massiva de persones 
desplaçades procedents d’Ucraïna 
en el sentit de l’article 5 de la Direc-
tiva 2001/55/CE i amb l’efecte que 
s’iniciï la protecció temporal. El que 
es pretén amb aquesta decisió és, a 
part de garantir la protecció temporal 
d’aquestes persones, també el repar-
timent equitatiu de l’esforç entre els 
Estats Membre per acollir-les i assu-
mir-ne les conseqüències. 

Aquesta Decisió s’aplicarà a: 
• Nacionals ucraïnesos que residien 
a Ucraïna abans del 24 de febrer de 
2022.
• Apàtrides i nacionals de tercers 
països diferents d’Ucraïna que gau-
dissin de protecció internacional o 
d’una protecció nacional equivalent 
a Ucraïna abans del 24 de febrer de 
2022.
• Membres de les famílies dels dos 
grups anteriors, és a dir: cònjuges, 
parelles, fills menors solters o fills 
menors solters del cònjuge i altres 
parents propers que visquessin junts 
com a part de la unitat familiar i que 
depenguessin total o parcialment de 
la persona contemplada en els punts 
anteriors. 

Hem de fer menció de la Directiva 
2001/55/CE del Consell, de 20 de 
juliol de 2001, relativa a les normes 
mínimes per a la concessió de pro-
tecció temporal en cas d’afluència 
massiva de persones desplaçades 
i a mesures de foment d’un esforç 
equitatiu entre els Estats Membres 
per acollir aquestes persones i as-
sumir les conseqüències de la seva 
acollida. En l’article 2.a) d’aquesta 
Directiva es determina que la protec-
ció temporal és un procediment de 
caràcter excepcional pel qual, en el 
cas d’afluència massiva o imminèn-
cia d’afluència massiva de persones 
desplaçades procedents de tercers 
països i que no puguin tornar a en-
trar al seu país d’origen, se’ls garan-
teixi aquesta protecció immediata i 
de caràcter temporal.
  
La protecció temporal 
té la durada d’un any 
i pot ser prorrogable 
automàticament per 
un període de 6 
mesos durant el 
termini màxim 
d’un any. En-
tre les obliga-
cions que els 
Estats Membre 
han d’oferir 
als beneficia-
ris d’aquest 
període tem-
poral trobem 

mesures necessàries per disposar 
de permisos de residència, facili-
tats per obtenir els visats necessa-
ris, l’exercici d’una activitat retribuï-
da per compte propi o aliè, accés 
a un allotjament adequat (o rebre 
els mitjans per obtenir-lo), disposar 
d’assistència necessària en matèria 
d’ajuda social, alimentació i atenció 
mèdica, accedir al sistema d’educa-
ció els menors de 18 anys i garantir 
als menors no acompanyats una re-
presentació a través d’un tutor legal, 
una organització encarregada de la 
cura i el benestar o uns altres tipus 
adequats de representació. 
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SERVEIS I OFICIS A MASPUJOLS
(TERCERA PART, ÚLTIMA)

COL·LABORACIÓ Cisco Torres

SALA DE CINEMA
I TEATRE

La sala de cinema era al carrer de Sant 
Roc, núm. 7, on abans hi havia el cafè. 
No hi havia cadires, cadascú se l’havia 
de portar si volia seure. Durant bastant 
de temps, les projeccions es feien amb 
una màquina de cinema mut, però de si-
lenci no n’hi havia gens, la canalla fèiem 
molt soroll. Recordo que, durant un 
seguit de diumenges, projectaren una 
sèrie que es deia “La Garra Amarilla”. 
Quan varen muntar la màquina sonora 
no fèiem tant soroll, però Déu n’hi do 
quan arribava el “6º de Caballería”. 

Quan s’hi feien representacions tea-
trals, anunciaven amb un pregó l’hora 
que hom podia portar la cadira prèvia-
ment a la funció. Quan el cinema Sant 
Joan de Reus va canviar els seients, els 
vells els varen portar a Maspujols. Les 
dues fileres del davant de tot eren unes 
posts de fusta on ens hi asseiem la ca-
nalla. Quan es va construir la primera 
sala parroquial, s’hi traspassà tot i va 
quedar la sala lliure..

MESTRES 

El col·legi de les nenes era al pis de dalt 
dels actuals núm. 18 i 20 del carrer de 
Dalt. Uns anys enrera, abans de la gue-
rra, havia estat un convent de monges.

La mestra era la senyora Pepita Sueires. 
Vivia al carrer de Sant Roc, núm. 7, al 
costat del forn de pa de l’Enric. El curs 
següent d’haver plegat, les funcions les 
va fer la senyoreta Núria Mallafré, com 
a pràctiques de recent titulada. Era de 
Vistabella i estava a dispesa a cal Roc 
“pastisser”. Seguidament, va venir la 
Senyoreta Pràxedes Pruna que va es-
tar-hi fins que es va jubilar. Era soltera i 
vivia al carrer de Baix, núm. 6.

El col·legi dels nens era a l’edifici de 
l’Ajuntament, al pis de dalt, al costat de 
l’oficina de l’Ajuntament, damunt de la 
peixateria i de la botiga de la “Carme-
ta”, i s’hi accedia per la tercera porta de 
l’edifici i per un tram d’escales.

L’any 1944, quan vaig començar a anar 
a l’escola, hi havia de mestre el senyor 
Andreu Vilanova, que venia a peu cada 
dia des de Riudoms.

El va substituir el senyor Joaquim Royo, 
que ja el seu pare, anys enrera, havia 
estat de mestre al poble. El Sr. Royo hi 
va estar poc temps. Al Sr. Royo el va 
substituir el Senyor Martí, que era de La 
Galera. Tampoc va estar-hi gaire temps. 
Durant un temps molt curt vàrem tenir de 
mestre l’Antoni March (de Cal Barenys). 

Seguidament, va venir el senyor Jové, 
geperut i falangista de cap a peus. Des 
de la plaça on jugàvem fins a la classe, 
a l’hora de tornar-hi, ens ho feia fer mar-
cant el pas i cantant cançons falangistes.

El va substituir, durant poc temps, la 
senyora Pepita Sueires, la mestra de les 
nenes, fins que va tornar definitivament, 
gràcies a Déu, procedent de Roda de 
Berà, el senyor Joaquim Royo, que va 
estar-hi fins acabar el curs 1959-60. El 
curs següent el començà a l’escola Prat 
de la Riba de Reus i aquí el començà el 
senyor Francesc Grabiel.

El carrer de Sant Roc, núm. 4, avui la 
Casa de Cultura, era la casa del mestre. 
Pels propis terrats es comunicava amb 
l’escola i l’Ajuntament.

L’any 1960 encara estaven de mestres 
el senyor Royo i la senyoreta Pruna i 
s’estrenaren les noves escoles, que ara 
anomenem les escoles velles.
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ENTREVISTA Àngel Balsells

ERNEST
QUEROL
DALMAU,
de Barcelona a Maspujols
Bé, comencem pels orígens?
Vaig néixer l’any 1937 a Barcelona, en plena guerra. Aquell 
dia hi va haver un tremend bombardeig, fins i tot la coma-
drona volia marxar de la por (recordem que el 24 de fe-
brer passat Rússia va començar a atacar Ucraïna). A casa 
hi havia una fàbrica de gènere de punt. Feien peces de 
confecció i el pare les anava a vendre pels pobles, durant 
la guerra, i d’aquesta venda vam tirar. Per menjar no vam 
haver de patir. 

Més endavant va anar a l’escola?
La infància després de la postguerra va ser una mica fumu-
da en una ciutat com Barcelona. Potser en un poble petit 
com aquest (Maspujols) no ho hauria sigut tant. Vaig anar a 
l’escola dels Maristes fins als 13 anys. 

Després va començar a treballar?
Encara no. El meu pare estava molt delicat, tenia asma, un 
emfisema i altres complicacions que el van obligar a deixar 
la fàbrica tèxtil. Va sortir una oportunitat i vam anar a viure a 
Tortosa, uns 3 anys, però com que ell era de Reus i hi tenia 
família, li tirava molt, i vam venir cap a Reus definitivament. 
Vaig cursar estudis de peritatge mercantil. Volia fer d’inten-
dent i em volia presentar per inspector d’hisenda.

Vaja, per inspector d’hisenda?
Sí, però el meu pare em va dir que si m’hi presentava no el 
tindria a ell. Vaig començar a treballar a Indústries Ripoll, on 
feia com d’encarregat (els fills no en volien saber gaire de 
l’empresa). Quan a casa teníem la fàbrica tèxtil, jo ja m’ana-
va fixant en com treballaven les diferents màquines, i al Ri-
poll vaig anar practicant allò que m’interessava dels metalls 
(llimar, soldar, ajustar, matrius, etc.).  En aquest temps també 
vaig col·laborar amb diferents empreses de la comarca que 
feien material per l’avicultura (millorant, automatitzant la fa-
bricació, com una revolució). Després de 2 o 3 anys vaig 
plegar i em vaig establir pel meu compte. Em vaig casar i 
va venir canalla.

Què fabricava, ja com a empresari?
Era una indústria transformadora de metalls. Fèiem coses 
per l’avicultura (cal recordar que Reus i comarca era una 
potència avícola). Va sortir un client molt fort que va arri-
bar a ser quasi el 90% de la producció,  però em van en-
ganxar; eren els que tenien la patent de Multimueble. No-
saltres fèiem la part metàl·lica i ells feien la part de pintura 
i muntatge final. Vam anar ampliant el negoci i el risc va 
anar creixent, fins que van començar a tornar lletres i vaig 
acabar arruïnat. Vaig anar a parlar amb els bancs... Es van 
quedar la casa i un xalet a Maspujols, i el taller pels treba-
lladors.

Com torna a reemprendre?
Ho vaig parlar amb la família i vam anar tirar endavant. Un 

amic em va deixar un petit espai del seu taller per treba-
llar el metall. I, com que havíem tingut un xalet al terme 
de Maspujols, ens vam anar relacionant amb diverses per-
sones del poble. Ens l’estimàvem, i va sortir l’oportunitat 
de venir a viure al poble i trobar un local per plastificar el 
material que fabricàvem a Reus.  Més endavant vam crear 
Rolma, vam comprar l’edifici on vivim ara, vam habilitar la 
casa i després vam traslladar el taller.  I amb els anys vam 
fer 2 ampliacions.

I ja els tenim vivint i treballant a Maspujols...
Sí, i també vaig començar a col·laborar en diverses activi-
tats del poble: parròquia, catequesi, les festes, els anys del 
pessebre vivent (la majoria dels que hi sortien estaven a la 
catequesi també).  Quan encara no estava acabat el Casal 
va venir la festa major de Sant Marc i vaig intervenir en la 
instal·lació d’un envelat aquí al costat de casa, per poder 
fer la festa i el ball, amb orquestra i tot.  Més endavant vaig 
tenir una angina de pit i alguna altra cosa. El metge em va 
dir que rebaixés l’activitat i només em vaig quedar amb la 
catequesi.  A més, ja feia temps que havia anat deixant la 
responsabilitat als fills, i clar, ara ja és seva totalment.

Per acabar, alguna anècdota en especial,
o del servei militar?
No vaig fer el servei militar, per fill de vídua, havia mort el 
meu pare. He viscut tantes experiències que més de qua-
tre vegades m’ha agafat de dir que ara escriuré les meves 
memòries, però no.
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DISRUPTORS ENDOCRINS.
QUÈ SÓN?
COM ENS AFECTEN?
COM ELS PODEM EVITAR?

Els anys 90 es va començar a parlar dels disruptors endocrins, però no ha 
estat fins aquests últims anys que la societat ha començat a ser conscient de 
l’abast que poden tenir per la salut de la comunitat. 

SALUT Elisabet Llauradó i Gemma Samsó

Al nostre cos hi trobem hormones, que 
són missatgers químics essencials pel 
correcte funcionament de nombroses 
funcions corporals. Un disruptor endo-
crí és una substància química externa 
al nostre cos que provoca efectes ad-
versos en la nostra salut, ja que altera 
la funció d’aquestes hormones. Fins i 
tot, aquests disruptors endocrins poden 
afectar negativament la nostra descen-
dència.

Existeixen més d’un miler de substàn-
cies químiques que poden actuar com 
a disruptors endocrins, com per exem-
ple els pesticides, ftalats, parabens, 
bisfenols, triclosan, benzofenones, re-
tardants de flama, etc. Però en aquest 
article parlarem dels cinc més comuns: 
el bisfenol A, els parabens, els ftalats, 
l’oxibenzona i el triclosan. 

Moltes d’aquestes substàncies con-
viuen amb nosaltres des que naixem, és 
a dir, tots hi estem en contacte en més 
o menys grau. Formen part del nostre 
entorn, els podem trobar en: additius 
alimentaris, productes d’higiene i cos-

mètica, tiquets de la compra, llaunes, 
ampolles i carmanyoles de plàstic, jo-
guines, productes electrònics, mobles, 
pintures, materials de construcció, etc. 
Poden entrar al nostre cos a través del 
contacte directe amb la pell, la nostra 
dieta o respirant. També tenen la ca-
pacitat de creuar la placenta i arribar al 
fetus i transportar-se a través de la llet 
materna. 

Hi ha dos tipus de disruptors endocrins: 
els persistents, que poden romandre al 
nostre cos fins a 10 anys, com els pes-
ticides, i els no persistents, com els pa-
rabens o bisfenols, que només estan al 
nostre cos d’hores a dies. La bona notí-
cia és que el cos és capaç d’eliminar-ne 
una part a través de l’orina, la femta, la 
suor i la sang menstrual. Però com que 
no els podem eliminar íntegrament, cal 
que aprenguem a minimitzar l’entrada 
d’aquestes substàncies al nostre orga-
nisme. 

Els disruptors endocrins, com hem co-
mentat, poden afectar el nostre sistema 
endocrí alterant la funció de les nostres 

hormones, però també poden tenir re-
percussió en altres sistemes essencials 
del nostre organisme com el cardiovas-
cular, el cognitiu o el reproductiu. Als 
bebès i infants els hi poden alterar el 
desenvolupament fins a l’edat adulta. 

Falta encara molta investigació per con-
firmar i esbrinar exactament els efectes 
dels disruptors endocrins, però els estu-
dis actuals han demostrat que augmen-
ten el risc de càncer, obesitat, diabetis, 
asma, problemes de neuro-desenvolu-
pament i provoquen infertilitat. 

- Bisfenol A: Aquest és el disruptor en-
docrí que més preocupa, ja que, tot i 
que la majoria d’estudis són en models 
animals, sembla que podria produir mol-
tes alteracions sobre l’organisme, des 
de metabòliques (obesitat, diabetis) fins 
a afectar el neuro-desenvolupament 
(trastorns d’hiperactivitat), càncers de 
mama i pròstata, la memòria i també la 
capacitat reproductora. Aquest compo-
nent forma part de materials que estan 
en contacte amb els aliments i, per tant, 
pot traspassar a l’aliment i arribar a ser 
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ingerit. És per això que hem de ser ex-
tremadament curosos amb els materials 
que recobreixen els aliments que final-
ment menjarem. Tot i que hi ha un llindar 
màxim establert en els productes que es 
comercialitzen, alguns estudis sugge-
reixen que a dosis més baixes d’aquest 
llindar ja es podrien trobar efectes sobre 
la salut. 

- Parabens: Segurament estem acostu-
mats a llegir en cremes o sabons “sense 
parabens”. Aquest químic s’utilitza com 
a preservant en molts productes, tant 
alimentaris com cosmètics, i té activitat 
androgènica i estrogènica (els andrò-
gens i els estrògens són hormones). 
De fet, d’aquest químic hi ha estudis 
en humans que demostren que l’expo-
sició a aquest químic pot travessar fins 
la placenta i trobar-se al líquid amniòtic. 
Hi ha pocs estudis en humans dels seus 
efectes, però els que hi ha suggereixen 
efectes en el creixement postnatal dels 
nens i canvis en les hormones repro-
ductives i tiroidals. Actualment, alguns 
parabens estan prohibits, sobretot en 
productes infantils com les cremes del 
bolquer, i d’altres tenen limitada la seva 
concentració en els productes.

- Ftalats: Aquests químics s’utilitzen 
en els envasos plàstics per fer-los més 
modelables. El problema és que aquest 
compost no queda ben adherit a la ma-
triu plàstica i fàcilment poden ser trans-
ferits a altres materials. Es poden trobar 
a moltíssims productes com les jogui-
nes, bosses de sèrum o de transfusions, 
productes farmacèutics, perfums, pro-
ductes d’higiene íntima, pintures, tints, 
adhesius, materials de construcció i un 
llarg etcètera. A aquests components 
químics se li atribueixen nombrosos 
efectes sobre la salut, sobretot la seva 
exposició en l’etapa prenatal i durant la 
infància, com per exemple risc de parts 
prematurs i efectes a nivell anti-andro-
gènic i de la tiroides. Alguns d’aquests 
components químics estan prohibits 
d’utilitzar en productes dirigits als in-
fants i joguines a la Unió Europea i s’han 
establerts límits màxims en els materials 
que estan en contacte amb els aliments.

- Oxibenzona: És el disruptor endocrí al 
qual estem més exposats a nivell mun-
dial, ja que s’utilitza com a filtre solar quí-
mic en cremes solars i cosmètics des de 
1978. Aquest component filtra a l’aigua 
i s’escampa arreu. A més a més, també 
s’utilitza en perfums i sabons per preser-
var-los de la llum. A aquest component 
se li atribueixen efectes negatius sobre 
la salut (en estudis cel·lulars – no estu-
dis en humans – se li han pogut atribuir 
efectes androgènics i estrogènics i l’in-

crement de risc del càncer de mama), 
però també sobre la salut planetària, ja 
que els filtres de les aigües no són ca-
paços de depurar-los i s’han assenyalat 
com un dels responsables de la degra-
dació dels coralls marins. 

- Triclosan:  Aquest component es va 
començar a utilitzar com a ús hospitalari 
i, més tard, va passar-se a utilitzar en sa-
bons, pasta de dents, desinfectants per 
mans i col·lutoris bucals. Aquest compo-
nent, que en els últims estudis sembla 
no tenir l’efecte desinfectant esperat, 
provoca resistència bacteriana, un pro-
blema sanitari molt greu. Hi ha pocs 
estudis, però els que hi ha suggereixen 
problemes d’asma, al·lèrgies i fotosensi-
bilitzacions, alteracions a la tiroides, dis-
minució de la fertilitat, baix pes al néixer 
i alteracions en el sistema immunològic.

Què podem fer per evitar aquests 
components químics que actuen 
com a disruptors endocrins pel 
nostre organisme?

- El més important és no alarmar-nos i 
seguir amb un estil de vida saludable: 
dieta equilibrada, realitzar exercici físic, 
descans suficient i evitar hàbits nocius 
com el tabac i l’alcohol.  

- Ser conscients del que comprem i uti-
litzem en el nostre dia a dia. Intentem re-
duir els plàstics comprant a granel, per 
exemple. També és important llegir les 
etiquetes dels productes. 

- Evitar escalfar el menjar en carman-
yoles de plàstic, substituint-les per en-
vasos de vidre o ceràmica. No prendre 
cafè en els gots d’un sòl ús, ja que l’es-

calfor del líquid dissol aquest compo-
nent del plàstic i ens el beurem. Podem 
utilitzar una tassa o got de vidre.   

- Utilitzar ampolles d’aigua d’acer inoxi-
dable o vidre, en lloc de les de plàstic. 
Sobretot no deixar ampolles de plàstic 
al sol i després beure’n el contingut. 

- Si utilitzem plàstics, que siguin certifi-
cats sense tòxics.

- Utilitzar productes d’higiene i cosmè-
tics sense aquests components.

- Vigilar amb els productes d’higiene 
menstrual. Sempre que es pugui, és mi-
llor utilitzar compreses de cotó, les cal-
ces menstruals o la copa menstrual, per 
exemple. 

- Reduir la ingesta de menjar processat i 
enllaunat. Com més natural sigui el pro-
ducte, millor. 

- Comprar fruita i verdura ecològica i de 
proximitat.

- Comprar joguines certificades sense 
tòxics.

- Utilitzar productes de neteja lliures de 
tòxics. 

- Vigilar amb els utensilis de cuina. Sem-
pre que sigui possible, fer servir paelles 
i olles de ferro fos, ceràmica, titani… 

Els disruptors endocrins ens envolten i 
no els podem evitar al 100%, però ara 
ja teniu una mica més d’informació per 
intentar minimitzar el seu ús. La informa-
ció és poder i el canvi és possible.
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EL PONT I LA VIA
COL·LABORACIÓ Joan Antoni Anglès

A quatre passes del poble, al bell mig 
de l’ampla riera de Maspujols, s’alça 
majestuós el Pont de la Via. La seva 
sòlida i consistent construcció ha plan-
tat cara a les moltes, fortes, impetuo-
ses i antany freqüents rierades, des 
de la seva inauguració als voltants de 
1890.

Fent un petit resum històric, trobem 
que a la península, com a conseqüèn-
cia de la nova fal•lera ferroviària, el 
govern promulgarà el 1855 la “Ley 
General de Ferrocarriles” mirant d’uni-
ficar les moltes propostes de noves 
línies que sorgiren aquells anys.

Després de la construcció de la línia 
Madrid-Saragossa-Lleida-Barcelo-
na, es veieren aviat les mancances 
d’aquell tram. Per altra banda, alesho-
res hi havia una important activitat a la 
conca minera de Mequinensa i comar-
ca (Seròs-La granja d’Escarp-Alma-
trec), productora de lignit (mineral de 
carbó de no gaire bona qualitat i baix 
poder calòric, aquells anys molt útil i 
buscat per calderes industrials). Aque-
lles explotacions havien patit, degut 

Recordem alguns dels forts aiguats que 
ha vist passar per sota seu: l’aiguat de 
Sant Lluc a l’octubre de 1940, l’aiguat de 
Sant Miquel al setembre de 1959, l’aiguat 
de Sant Tomàs a l’octubre de 1994, que 
tombà el nou de la carretera, o l’aiguat 
del Glòria el passat octubre de 2019. I 
moltes altres rierades que abans baixa-
ven una vegada o més cada any.

Deien els avis que l’havien vist aixecar, 
que és fort i ferm, que els seus fona-
ments són tan fondos com la seva altura.

De petits ens agradava escapar-nos a 
veure la via, i algun cop a posar mone-
des de 10 cèntims als ralls i veure com els 
aixafava el tren al seu pas. També anà-
vem al Pont de Pastoret, situat a 1 quilò-
metre del poble, i fèiem punteria deixant 
caure petites pedres per veure qui toca-
va un rall de la via. El més divertit de tot 
era quan venien a jugar a futbol pobles 
que no tenien tren. A mig joc fèiem l’en-
gany de cridar “Que passa el tren, que 
passa el tren!”. Normalment els contraris 
badaven i, si podíem, ho aprofitàvem per 
fer un gol.

El descarrilament: 28 de desembre de 
1957. Feia poc que la mare acabava de 
despertar-me, jo em vestia mandrós 
mentre ella acabava d’endreçar l’habi-
tació, sense fer soroll per no despertar a 
mon germà petit.  L’àvia a la cuina ja tenia 
preparat el cistell amb el dinar. Calia mar-
xar ràpid cap a l’oliva; el pare i l’avi ens 
esperaven. Al punt de les deu, de sobte, 
vàrem sentir un espetec fort i sorollós. La 
mare, sense deixar la feina, va comentar: 
“què deu haver passat?”. Pocs minuts 
després, les campanes esfereïdes toca-
ren a sometent. Al mateix temps, entrà a 
casa el meu oncle esfereït i ens comuni-
cà: “acaba de descarrilar el tren, sí, el Ca-
talunya Exprés!”. Venia a comunicar-ho i 
a buscar el que tinguéssim a la farmacio-
la: aigua oxigenada, mercromina, venes, 
cotó fluix, algun llençol vell per fer embe-
natges per les ferides i alguna manta. Va 

al seu aïllament, greus problemes pel 
transport i la comercialització. Calia fer 
ús de carros pels camins i llaüts pel 
riu emprant la metodologia del tirat-
ge anomenat sirga, que bé podia ser 
amb animals o persones.

Així, doncs, amb tots aquests ele-
ments, més la facilitat de l’accés al 
port de Tarragona i a les indústries 
de Barcelona, es va projectar la cons-
trucció de la via Saragossa-Casp-Mó-
ra-Pradell-Reus, esdevenint Faió el 
punt i eix principal per la carga del 
lignit de la comarca. Les obres es rea-
litzaren pels diferents costats, per la 
banda de Casp i per la de Reus. Pel 
costat nostre, si observem el traçat 
des d’un punt elevat, veurem que la 
via segueix en tot moment la corba 
de nivell que serpenteja al llarg dels 
termes en el seu recorregut, i això im-
plica àmplies corbes. Aquest disseny 
redueix la velocitat, però és molt més 
adient pel transport de cargues pesa-
des, obtenint la màxima planúria entre 
Reus, a una altitud de 142 metres so-
bre el nivell del mar, i Saragossa, a 243 
metres. 

tornar a marxar corrent. S’havien de tro-
bar la gent a la plaça i mirar de socórrer 
a la gent.

Aquell dia el tren procedent de Madrid, a 
la sortida de Móra, portava ja més d’una 
hora de retard, cosa habitual, però no 
tant, fent que circulés per aquells trams 
de via amb més velocitat de l’adequa-
da. En arribar prop del pont, la via fa 
una mica de curvatura. Allí, fos pel mal 
estat de conservació de les vies o per 
la forta pluja del dia abans, amb el con-
seqüent estovament del terreny, un vagó 
va descarrilar a pocs metres del pont. 
La capçalera del tren amb dues màqui-
nes al davant i uns vagons van passar el 
pont, però els dos següents caigueren, 
produint el fort estrèpit que havíem sen-
tit. La resta quedaren penjats a la vorera 
de la timba. La gent del poble que hi va 
arribar corrent ràpidament prestaren els 

Tot i així, ens trobem amb barrancs i 
rieres que cal travessar. El primer amb 
importància és el nostre viaducte cone-
gut popularment com el Pont de la Via 
a la riera de Maspujols. Més endavant 
arribarem als viaductes de Riudecanyes 
i els dos de Duesaigües, altius i de do-
ble pis d’arcades. Allí els coneixen com 
el viaducte dels Masos, el més gran, i el 
d’Enseula, el més curt. Venint del costat 
de Móra fins a Pradell cal destacar el via-
ducte de Capçanes, similar als de Dues-
aigües, però actualment, amb el pantà de 
Guiamets, quan aquest és ple, es mostra 
amb una gran bellesa als seus voltants. 
Finalment, les obres a banda i banda 
toparen amb la serralada de la Teixeta. 
Això requerí la construcció del túnel de 
l’Argentera per travessar-la fins a Pradell. 
L’obra fou llarga, laboriosa i costosa, tant 
en obres com en vides: 14 operaris per-
deren la vida. Començà el 1883 i no fou 
acabat fins el 1890, sota la direcció de 
l’arquitecte Eduard Maristany, impulsor 
de l’estació de França a Barcelona. La 
realització, en aquella època, fou de tal 
envergadura i dificultat en la perforació, 
amb la troballa d’un riu subterrani, amb 
la necessitat de la construcció d’un pont 
dins el mateix túnel i avencs, que l’arqui-
tecte va fer un llibre amb el títol “El túnel 
de l’Argentera - tratado de construc-
ción de túneles”, que fou tot un referent. 
Aquest túnel, amb els seus 4044 metres, 
va ser el més llarg de la península fins 
l’any 1957.

Amb tota la via enllestida, arribem a la 
seva inauguració el 1892. Els vilatans de 
Maspujols pogueren gaudir del pas de 
la primera locomotora llençant una trom-
pa de fum negre pel damunt del pont i 
aquest aguantant impertèrrit com ha fet 
fins al dia d’avui.

primers socors i auxilis. El tràgic accident 
deixà de moment quatre morts i una vin-
tena de ferits, alguns dels quals moriren 
més tard.

Actualment, els vehicles ens criden molt 
més l’atenció i estan molt al nostre abast, 
facilitant-nos major rapidesa en els des-
plaçaments i comoditat. La circulació de 
trens ha minvat molt pel nostre Pont i el 
servei  encara  continua sent poc ràpid, 
endarrerit i desfasat, no facilitant el fer-ne 
ús als possibles usuaris. Els que ara circu-
len ja no tenen aquell crit atraient de les 
antigues i fumejants màquines de carbó. 
La gent les anomenava “balastres”. Se-
gurament ara, molts menuts ja no deuen 
girar el cap per veure passar el tren quan 
estan al pati de l’escola, tot i que veure’n 
circular un per damunt del Pont continua 
imposant.
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LA FOTOGRAFIA PERDUDA Julià Samsó

Vista del públic que assistia a les vetllades que se celebraven al replà a
començaments dels anys 40. En aquestes vetllades, els nens i joves del poble
cantaven i ballaven per entretenir el públic. Això sí, tothom s’havia de portar
la cadira de casa. 
Coneixeu algú?

ELS CENTRES DE RECUPERACIÓ 
DE FAUNA SALVATGE

A Catalunya disposem dels Centres 
de Recuperació de Fauna Salvat-
ge (CRFS) del Departament d’Acció 
Climàtica, Alimentació i Agenda Rural, 
com el CRFS de Torreferrussa (al Va-
llès) o el CRFS de Vallcalent (Lleida). 
És important conèixer la seva tasca i la 
seva ubicació. No són zoològics! Són 
centres centrats en atendre exemplars 
ferits, recuperar-los i tornar-los a la na-
tura. En alguns d’ells també es fa re-
cerca i cria en captivitat d’espècies en 
perill d’extinció. La majoria ofereixen 
visites i tallers i és una bona proposta 
per passar un dia amb els vostres fills 
i filles! 

A més, el Departament té convenis 
amb altres centres que també donen 
suport a tasques de recuperació de 
fauna: el CRAM (Centre de Recupe-
ració d’Animals Marins a Catalunya, al 
Prat de Llobregat) atén tortugues de 
mar ferides i cetacis varats a les nos-
tres platges. El CRARC (Centre de Re-
cuperació d’Amfibis i Rèptils, a l’Anoia) 
atén cocodrils, iguanes, tortugues te-
rrestres i serps. El CRTA (Centre de 
Recuperació de Tortugues de l’Albe-
ra, a l’Alt Empordà) està centrat en la 
reintroducció de tortugues terrestres 
i d’aigua dolça pròpies de la nostra 
zona i el control de tortugues invaso-
res (com la tortuga de Florida).

Els CRFS ingressen aproximadament 
15.000 exemplars cada any. Molts 
d’aquests exemplars són espècies 
protegides. Altres són espècies inva-
sores, sobre les quals cal un control. 

Amb el bon temps, tots i totes sortim més de casa: una ruta amb bicicleta, una excursió 
a la muntanya o un passeig per la costa. I és en aquestes sortides on podem trobar-nos 
algun animal salvatge ferit: ocells, rat-penats, dofins, tortugues o algun mamífer. Què 
hem de fer si ens trobem un animal salvatge ferit? 

Els CRFS són una eina essencial per al 
manteniment, l’estudi i el control de la 
biodiversitat del nostre país. La majo-
ria de CRFS, a més, realitzen una tas-
ca divulgativa important. Molts d’ells 
accepten voluntariat i realitzen cursos 
de formació. 

Al llarg del territori, a més, tenim altres 
centres que donen acollida a exem-
plars que són irrecuperables, i que ja 
no poden ser tornats a la natura. El Cim 
d’Àligues (al Vallès) o el Zoo Pirineu (a 
Lleida) ofereixen visites molt didàcti-
ques. La Fundació Mona (a Riudellots 
de la Selva, Girona) acull primats que 
han estat explotats en circs, utilitzats 
en televisió o com a mascotes, ofe-
rint-los una segona vida més d’acord 
a les seves necessitats reals.

Si ens trobem un animal ferit, és im-
portant, en primer lloc, assegurar-se 
que realment està ferit. Les cries de 
cabirol, per exemple, passen molta 
estona soles: podem pensar que està 
abandonada i no és així, la mare sap 
on és i torna constantment a alimen-
tar-la. No l’hem de tocar ni molt menys 
agafar-la. 

Si l’animal està ferit, hem de trucar als 
agents rurals o als CRFS, que ens indi-
caran quin és el millor procediment. Si 

l’hem de capturar, cal fer-ho amb cura, 
molestant el menys possible, evitant 
aglomeracions de gent i fotografies 
(hem de pensar abans en l’animal i 
el seu benestar que en la nostra sel-
fie!). Cal deixar l’animal en un lloc fosc 
i tranquil. Si podem, el traslladarem a 
un CRFS o, en el nostre cas, des de 
Maspujols i rodalies, podem apro-
par-lo a l’hospital Mediterrani Veteri-
naris, que és un centre autoritzat pel 
Departament per estabilitzar i derivar 
la fauna protegida del Camp de Tarra-
gona. Durant l’any 2020 van recollir 
884 exemplars!

GOTES DE CIÈNCIA Rosalia Anglès
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VIDA SOCIAL Rosa M. Espanyol i Antònia Llauradó Llort
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NAIXEMENTS 

Isona Llauradó Llauradó  
27.12.2021

Genís Llauradó Llauradó  
27.12.2021

Etna Cabús Barenys   
10.01.2022

DEFUNCIONS

Josep Parra Ales   
23.03.2022  87 anys

Josep Maria Borràs Ferraté  
11.04.2022  93 anys

Les nascudes l’any

de les Olimpíades

ja han arribat als 30!

Per molts anys, Mònica!Feliços 50 anys!!!

Avi, la Martina i l’Otto 

et desitgem moltes 

felicitats!

El passat 10 de gener va arribar l’Etna a la família Cabús Barenys.Benvinguda!

L’Eli i l’Albert Llauradó van tenir 

bessons el passat 27 de

desembre de 2021. Benvinguts 

a Maspujols, Isona i Genís!

30
50

70 La Pepita Mas ja n’ha fet 90.Per molts anys!

90

60

65

El passat 13 d’abril 

la Pilar Calero en 

va fer 60! Moltes 

felicitats de part de 

tota la família

i amics!

Per molts anys Julià! 
Que et  provin molt 

aquests 65!
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LA TIRA CÒMICA Rataman

SÍPIA ESTOFADA
LIONESA

COCA
AMB CIRERES

ELABORACIÓ

Tallem la sípia a daus grans (més o menys d’uns 3 x 3 
cm) i la reservem. Tallem la ceba a juliana (a tires) i els 
alls a làmines i els reservem. Posem l’oli d’oliva en una 
cassola. Quan estigui calent, marquem la sípia. Un cop 
marcada, la retirem i la reservem. Amb el mateix oli (si 
fa falta se’n pot afegir una mica més), posem els alls la-
minats i quan aquests estiguin daurats hi posem la ceba 
juliana. Ho deixem sofregir a foc suau. Un cop sofregit, 
hi afegim el tomàquet i el deixem sofregir, també a foc 
suau. Seguidament, hi tornem a posar la sípia, la sofre-
gim lleugerament, hi afegim el vi blanc i deixem que 
redueixi. Un cop reduït, ho cobrim amb el fumet, que 
ja tindrem calent. Tapem la cassola deixant que respiri 
i ho deixem coure a foc lent. Quan ja quasi estigui cuita 
(tova), la rectifiquem de sal i pebre i hi afegirem la pi-
cada. Ho deixem coure 5 minuts més i ja podem servir.

NOTA: a l’hora de servir, ho podem decorar per sobre 
amb julivert picat.

INGREDIENTS (per a 4 persones):

LA RECEPTA Gerard Cros POSTRES DE CASA Pilar Llauradó Mas

• 2 kg de sípia gran neta
• 1 kg de ceba
• ¼ kg de tomàquet triturat
• 1 cabeça d’alls
• 2 dl d’oli d’oliva
• 2 fulles de llorer
• ¼ l de vi blanc

• 2 l de fumet o fumet
  vermell (caldo de peix)
• Picada d’1 o 2 grans d’all,
  2 branques de julivert
  i 25 g d’ametlles
• Sal i pebre
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Per fer aquesta recepta he comptat amb la complicitat de 
l’Anna Llauradó i del Joan Pijoan Espanyol “Juanito”, que 
m’ha permès recuperar records de quan era més petita 
i li portàvem les cireres i la sucre perquè ens fes les co-
ques. “Tothom les volia el dissabte, que era el dia que 
tenia més feina. Però aprofitava quan el forn començava 
a estar calent, just quan la llenya ja havia cremat, i abans 
de fer el pa”, explica el Juanito.

PREPARACIÓ

La pasta de la coca amb cireres del Juanito es feia amb 
la mateixa massa que el pa. Un cop amassat, les deixava 
unes 4 hores de repòs i agafava la massa que necessitava 
per les coques abans, per tal que la pasta no hagués pujat 
tant com per fer el pa. “Que no agafés massa nervi”, explica 
el Juanito, “així no es trencava tant”. 

Per amassar el pa, es té a punt el llevat fresc. Es barreja la farina 
amb la sal i s’hi afegeix l’aigua amb el llevat, anant-ho barrejant 
bé. Primer es pot fer servir una cullera de fusta i, després, quan 
ja no es pugui, es comença a amassar amb la ma (es pot abo-
car la massa damunt d’una superfície enfarinada i anar estirant i 
plegant la massa fins que es vegi que és llisa i sense grumolls).

El Juanito preparava tota la massa per a la fornada de pa 
del dia i en separava la que volia per a les coques. Amb una 
mica d’oli estirava la massa i l’anava picant amb els dits, es-
tirant-la i eixamplant-la. I la posava en unes plàteres que uti-
litzava com a motlle. “S’ha de mirar que la massa no sigui 
massa doble i que sigui tota uniforme quan s’estira”, explica. 

Un cop la massa està a punt, s’hi escampen les cireres. 
“Aleshores es feien servir les negretes, una classe de les 
que ara ja quasi no en queden”, i una bona capa de sucre. 
De sucre se’n deix una mica per quan es tregui la coca del 
forn, que s’hi acaba d’afegir. 

El forn d’aleshores era de llenya. Actualment es pot fer amb 
el forn entre 180 i 190 graus, i uns 40 minuts de cocció. 

Enguany ja fa 22 anys que la gent de Maspujols no podem 
gaudir d’aquestes coques amb cireres, perquè el Juanito 
va tancar l’any 2000. Us toca a vosaltres provar de fer-les, 
a veure si queden igual de bones.

INGREDIENTS (per a 6 persones):

• 1 kg de farina
• 600 ml d’aigua
• 200 g de sucre

• 20 g de sal
• 20 g de llevat fresc
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amb la Cultura

Ajuntament de Maspujols
C. La Botiga, 1 - 43382 Maspujols
Horari oficines municipals 
Dilluns a divendres de 8.30 a 14.00h.
Dimecres tarda de 17.00 a 20.00h.

Contacte
     977 81 50 86
     977 81 58 56
     aj.maspujols@altanet.org
     www.maspujols.altanet.org
     678 874 354


